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Znašli smo se v precej nenavadnih »koronača-
sih«. Kdo bi si mislil, da se nam lahko pripeti 
kaj takega? V Evropi, leta 2020 … Zdravje je 
seveda na prvem mestu, zato smo bili deležni 
številnih omejitev, med drugim nismo smeli 
obiskovati nobenih kulturnih prireditev. 
A dušo je treba hraniti. Osebno sem zelo hva-
ležna vsem gledališčem, ki so dala na razpola-
go »online« posnetke svojih predstav, ki niso 
več del njihovega aktualnega repertoarja, kar 
pa ne pomeni, da niso bile čudovite. Nekatere 
celo zares genialne. Med njih nedvomno spada 
tudi uprizoritev Camusovega »Kaligule« v SNG 
Drama Ljubljana v režiji Vita Tauferja z izvrstnim 
Markom Mandićem v glavni vlogi.
Na YouTube sem si lahko ogledala posnetek pre-
miere z dne 16. 11. 2013.
Gaj Julij Cezar Germanik, znan kot Kaligula, je bil 
tretji rimski cesar julijansko-klavdijske dinastije 
in vladar Rimskega imperija od leta 37 do svo-
je nasilne smrti pri komaj osemindvajsetih, leta 
41. Vzdevek Kaligula, ki pomeni »škorenjček«, je 
dobil v otroštvu – saj ga je, kot sin izredno prilju-
bljenega vojskovodje Germanika, večinoma pre-
bil v vojaških taboriščih in naj bi že kot majhen 
deček rad nosil miniaturne vojaške škornje. 
Kaligule in njegovega nečaka Nerona se že sko-
raj dve tisočletji drži sloves najbolj norih rimskih 
cesarjev. 
»Antični bog norosti«, kot pravijo Kaliguli, je nas-
ledil prestol po svojem prastricu Tiberiju, ki naj 

bi naročil umor tako Kaligulovih staršev kot obeh 
njegovih starejših bratov, da se v boju za prestol 
znebi nezaželene konkurence. Okoliščine smrti 
ostarelega tirana Tiberija so nejasne – obstaja-
jo pa teorije, da ga je umoril Kaligula osebno. 
Nakar je obljubil liberalno vlado in spoštovanje 
Avgustovih načel.
A se je čez čas začel obnašati več kot ekscen-
trično. Nekateri zgodovinarji so mnenja, da mu 
je psihične posledice pustil encefalitis, drugi 
spekulirajo o shizofreniji, tretji, da je imel na 
razvoj njegove nasprotujoče si osebnosti vpliv 
nenehni strah za golo življenje, ki ga je čutil že 
od zgodnjega otroštva. Kakorkoli že, Kaligula se 
je proglasil za boga, kipom bogov, ki so jih ljudje 
častili od nekdaj, je ukazal odsekati glave in jih 
nadomestiti s podobo svoje, naročil je tudi izgra-
dnjo templja, posvečenega – njemu. Rad naj bi 
se tudi tematsko oblačil v različne bogove – od 
Apolona do Venere. Nekontrolirano je trošil de-
nar iz državne zakladnice za opulentne gostije in 
orgije ter ambiciozne gradbene projekte – pred-
vsem za številne razkošne vile in vrtove za lastno 
potrebo. A zgradil je tudi dva nova akvadukta, 
novo progo za dirke z vozovi in sredi Rima posta-
vil egiptovski obelisk. Eden izmed razvpitih med-
narodnih dogodkov njegove vladavine je bila 
aneksija Mavretanije, kralja katere je enostavno 
umoril med obiskom Rima.
Precej izpraznjeno državno blagajno se je odločil 
napolniti tako, da je zaplenil bogastvo bogatim 
patricijem (mnoge izmed njih je dal tudi usmr-
titi) in uvedel visoke davke. Veljal je za izredno 
sumničavega vladarja, brez milosti je likvidiral 
vse domnevne nasprotnike, četudi je šlo za ožje 
družinske člane. Njegovo geslo je bilo: »Naj me 
sovražijo, le da se me bojijo!«
Znan je bil tudi po incestnem razmerju z lastnimi 
sestrami (še posebej z Druzilo, ki so jo umorili, ko 
je z njim zanosila) in po poroki z »lahko žensko« 
Kesonijo, po zgodovinskih virih precej starejšo 
od njega, s tremi nezakonskimi hčerami od prej 

in niti ne preveč lepo – ki pa naj bi jo Kaligula lju-
bil vse do konca. Kesonija je bila umorjena takoj 
po Kaliguli, skupaj z njuno nekajmesečno hčerko 
Julijo Druzilo.
O Kaliguli krožijo številne (najbrž neresnične) le-
gende, na primer tista, da je za konzula imenoval 
svojega priljubljenega konja, dal mu je zgraditi 
palačo iz marmorja in mu dodelil številne osebne 
sužnje.
Manj se govori o tem, da je bil tudi velik inte-
lektualec, rad je imel umetnost, bil je tudi zelo 
nadarjen retorik. 
V času njegove kratke, avtokratske vladavine je 
prišlo do nekaj poskusov, da bi ga strmoglavili, 
naposled pa je to uspelo pretorski gardi v sode-
lovanju z nekaterimi senatorji in ljudmi iz Kaligu-
lovega najožjega kroga. 24. januarja leta 41 je 
bil umorjen.
Albert Camus (1913–1960), francoski pisatelj, 
dramatik in filozof, Nobelov nagrajenec za lite-
raturo iz leta 1957, član odporniškega gibanja in 
v okviru OZN nekaj časa borec za človekove pra-
vice in proti totalitarizmu, je poleg Jeana-Paula 
Sartra najpomembnejši predstavnik francoske 
oziroma evropske eksistencialistične smeri v 
književnosti. 
Eksistencializem se ukvarja z vprašanji smisla 
življenja, obstoja boga in naše osebne odgovor-
nosti za dogodke v sodobnem svetu. Spodbuja k 
temu, da človek znotraj časovne omejenosti svo-
jega življenja (ki neizbežno vodi v smrt) poišče 
svoj smisel bivanja, pa čeprav se pogosto počuti 
absurdno in odtujeno.
Ideja za dramo o Kaliguli se je Camusu porodila 
v času vzpona totalitarnih režimov in njegovih 
voditeljev – Hitlerja, Mussolinija, Stalina … Do-
končal jo je leta 1938 (star 25 let, kot Kaligula, 
ko je prevzel vlado nad rimskim imperijem), a so 
jo iz očitnih razlogov lahko krstno uprizorili šele 
leta 1945. Do zdaj velja za eno najpomembnejših 
dram 20. stoletja.
Camusovega Kaligulo pahne v blaznost smrt 
ljubljene sestre Druzile. Takrat spozna absur-
dnost življenja in dejstvo, da nista prav nobe-
nemu prihranjena smrt in trpljenje. Niti (vse)mo-
gočnim cesarjem. »Ljudje umirajo in niso srečni,« 
pove. Odloči se zoperstaviti temu »nelogične-
mu« ustroju sveta in – četudi za ceno lastnega 
samouničenja – preizkusiti skrajne meje svoje 
domnevno božanske, torej absolutne moči in z 
ničemer primerljive svobode rimskega cesarja. 
Želi, da nemogoče postane mogoče, saj je ven-
dar cesar in ima absolutno moč, torej svobodo 
uresničiti, kar si je zadal: uveljaviti nov ustroj 
sveta. Izjavlja, da želi doseči popolne harmoni-
je (boga) s kozmosom. Načrtno pa ponižuje in 
uničuje red sveta, za katerega je odgovoren, in 
vse bližnje ljudi, ki ga ljubijo in se ga na koncu le 
še panično bojijo. Razlasti prebivalce Rima in jih 
tako pahne v revščino ter lakoto, posiljuje žene 
patricijev, jih pošilja delat v javne hiše, njihovim 
možem, očetom, sinovom pa ukaže obiskovati 
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taiste javne hiše – kdor jih ne bo redno obisko-
val, bo usmrčen. Skratka, sadistično se izživlja 
nad vsemi po vrsti. »Hočem, da smeh izbruhne 
iz trpljenja!« proglaša. Z vsakim svojim brutalnim 
in kapricioznim dejanjem znova in znova izziva 
bogove, v katere ne verjame nič več kot v lastno 
božanskost. Priča smo temu, kako se lahko uve-
ljavljanje absolutne svobode posameznika na 
oblasti izrodi in sprevrže v dekadentno tiranijo 
smrti. Kdo pa lahko postavi meje človeku, ki se 
je izruval iz svoje človečnosti? 
Režije te odlične drame se je lotil, kot sem že 
omenila, vsestranski in velikokrat nagrajeni rež-
iser Vito Taufer, ki je v svoji bogati karieri ustva-
ril že več kot sto dramskih, opernih in lutkovnih 
predstav – za marsikatero pa je sam ustvaril tudi 
scenografijo, kostumografijo ali glasbo. »Jaz 
Kaligulo gledam kot nekakšnega pravzaprav 
terorista, nekoga, ki si je dal za nalogo, da bo 
razkrinkal ta svet do konca in ga tudi uničil. Pri 
tem pa žrtvoval samega sebe,« je za Osmi dan 
ob premieri povedal režiser (prispevek »Kaligula 
na odru drame«, 21. 11. 2013, RTV 4). »Svobodo 
si je treba vzet. In problem je v tem, da je ta svo-
boda res vedno na račun nekoga drugega,« je 
za isto oddajo izjavil predstavnik osrednje vloge 
Marko Mandić. Kaligula nas v njegovi mojstrski 
interpretaciji privlači kot magnet. Ni zgolj fanati-
čen morilec, temveč tudi krhek, razmišljujoč člo-
vek, ki trpi v dno duše in se nam zasmili. Pred na-
šimi očmi uničuje samega sebe in s tem tudi vse 
ostale in vse ostalo okoli sebe. Hkrati pa izža-
reva takšno negativnost – ki je še podkrepljena 
z namerno nezainteresiranostjo, ravnodušnostjo 
govora (kar je lahko znak bodisi popolnega ci-
nizma bodisi globoke depresije) – da mu noben 
od antagonistov ni kos. Ne Helikon Bojana Emer-
šiča, ki ga vsa ta »sprevržena norišnica« zabava, 
ne ironični Senekt Jurija Zrnca ali Kereja Jerneja 
Šugmana, ki svoje »pogumne« nazore pod pri-
tiskom takoj omehča. Edina ženska v predstavi 
je brezpogojno ljubeča in slepo razumevajoča 
Kesonija (v odlični izvedbi Polone Juh), ki je zme-
raj tisto, kar Kaligula v tistem trenutku potrebuje 
– kurba ali mati. Od moških likov dobi malo več 
prostora le patricij Mereja (Boris Mihalj), ki ga Ka-
ligula zaloti, ko želi pred pitjem ponujene pijače 
zaužiti protistrup. Mereja priseže, da gre za zeli-
ščni zvarek proti naduhi, a cesar mu ne verjame 
in sledi kazen – usmrtitev s strupom. Mereja nič 
kaj pogumno umira na etape, brez kančka dosto-
janstva. Po njegovi smrti se izkaže, da je govoril 
resnico – vendarle ni šlo za protistrup. 
Kaligula prizor hladnokrvno zaključi z besedami: 
»Nič ne dé. Saj je vseeno. Nekoliko prej ali neko-
liko pozneje.«
Čeprav mrtev, se Mereja iz strahu pred Kaligulo 
še naprej pojavlja v množičnih scenah – ne upa 
si izostati.
»Neizraziti« stranski liki so seveda del režijsko
-dramaturškega koncepta predstave – odlično 
namreč odražajo družbeno monotonost totalitar-
nega režima. Nihče ne sme in niti ne želi preveč 
izstopati iz povprečne sivine. Kar jih individuali-
zira, je narečni govor (igralci naj bi si lahko sami 
izbrali svojega). Vsi – razen Kaligule – govorijo v 
raznovrstnih slovenskih dialektih. To v predstavo 
vnaša sprostitveni komični element in mi se ne 
moremo ne nasmejati stavkom: »Lepo te prosim, 

Haj,« ali »Ljudstvo bo hodrnjalo,« a naj nas ne za-
vede! Kajti tukaj gre predvsem za opozorilo, da 
se Kaligulova zgodba lahko kadarkoli ponovi – 
še kako blizu nas, na našem domačem travniku.
Dramaturginja Lara Simona Taufer je za gleda-
liški list uprizoritve navedla, da se predstava 
koncentrira na »prikaz Kaligule kot prototipa av-
toritarnega oblastnika, ki pod krinko ciničnega 
leporečja o prizadevanju za občo srečo uvelja-
vlja izključno le svojo neizprosno in hladnokrvno 
voljo do moči.« 
Takšne voditelje najdemo prav v vsaki dobi, kaj-
ne? Zato je Camusova drama tako nadčasovna, 
njegov Kaligula pa zmeraj odpira pereča družbe-
na vprašanja.
Branko Hojnik, po izobrazbi akademski slikar, 
dobitnik kar štirih Borštnikovih nagrad za sce-
nografijo, je dogajanje drame postavil v sodo-
ben, hladen in osvežujoče nepričakovan prostor. 
Moško stranišče, kjer potekajo skrivni pogovori 
zarotnikov (nekateri tja pridejo kar s čipsom, ker 
se zmeraj zavleče), hladilnica, kamor jih Kaligula 
naposled nažene. V ozadju projekcija. V obeh 
prostorih bi lahko potencialno prišlo do banalnih 
nesreč, kajne? Najbolj teatralna pa je seveda 
scena, v kateri se nag Kaligula pojavi kot Venera 
na pozlačenem prestolu z naslonjalom v obliki 
ogromne školjke (referenca na Boticellijevo sliko 
Rojstvo Venere). To je zares veličasten scenski 
element, ki pa ga Marko Mandić popolnoma iz-
koristi in zasenči.
Z roko v roki scenografije gresta tako videopro-
jekcija Voranca Kumra kot luč, ki jo je oblikoval 
Deni Šesnić, enako velja za odlične kostume 
Barbare Stupice. Včasih se posreči, da se vsi ele-
menti vizualne podobe predstave zlijejo v eno 
celoto – in v tej predstavi so se. V popolnost. 
Vse skupaj nadgrajuje samo še hladno odtujena, 
»sintetična« glasba Magnifica in Schatzija.
V Camusovem besedilu Kaligula že med svojo 
usmrtitvijo kriči: »Še sem živ!« Režiser Taufer je 
dal Kaligulo strpati v predimenzioniran zmrzoval-
nik. Nekaj časa še tolče s pestmi na vrata, nakar 
zavlada tišina. Pred zaključnim aplavzom stopi 
ven, ves prekrit z ledom in se šele tedaj zadere: 
»Še sem živ!« Nato se vsi igralci skupaj nekoliko 

otopelo, brez izraza in popolno sinhronizirano 
priklanjajo. 
Dokler smo ovce, tirani ne bodo izumrli.
Kaligula je torej nesmrten. Kot je zapisal Camus: 
»Kaligula je v vsakem izmed vas.«
In še za zanimivost: Leta 2013 je šlo za drugo 
slovensko uprizoritev »Kaligule« na Velikem 
odru ljubljanske Drame – malo več kot 50 let po 
prvi, hkrati pa za obeležitev 100-letnice rojstva 
Alberta Camusa. Zato sta SNG Drama Ljubljana 
v sodelovanju s Francoskim inštitutom v Slove-
niji kmalu po premieri organizirala svečan dogo-
dek, na katerem je kot poseben gost predaval 
Jeanyves Guérin, profesor na pariški Sorbonni in 
največji francoski strokovnjak za Alberta Camu-
sa. Sledila je predstava (s francoskimi nadnapisi).
Nekaj citatov iz Camusove drame:
»V vsakem primeru se bolj splača določiti davek 
na greh kot ljudem vsiljevati poštenost.«
»Človek je zmeraj svoboden na račun nekoga 
drugega.«
»Ta svet je neznosen. Potrebujem Luno, srečo, 
nesmrtnost. Ta svet, kakršen je, mi ne zadošča.«  
»Želim, da ljudje živijo v resnici. In imam 
sredstva, da jih prisilim, da živijo v resnici.«
Vsem ljubiteljem kakovostnega gledališča vse-
kakor priporočam ogled, če boste kdaj imeli 
priložnost …

Cankarjev dom, SNG Drama Ljubljana; avtor: 
Albert Camus, prevod: Jaroslav Skrušný, režija: 
Vito Taufer, priredba in dramaturgija: Lara Simo-
na Taufer, scenografija: Branko Hojnik, kostu-
mografija: Barbara Stupica, glasba: Magnifico, 
Schatzi, avtor videa: Voranc Kumar, koreografi-
ja: Klemen Janežič, oblikovalec svetlobe: Deni 
Šesnić, asistent režije: Daniel Day Škufca, igrajo: 
Marko Mandić, Polona Juh, Bojan Emeršič, Kle-
men Janežič, Jernej Šugman, Jurij Zrnec, Valter 
Dragan, Saša Tabaković, Boris Mihalj, Rok Vihar, 
Gorazd Logar, Zvone Hribar, Daniel Day Škufca/
Robert Korošec/Matija Rupel/Nik Škrlec. 

(Predstava, ogledana 18. 4. 2020 na YouTube, 
posnetek premiere z dne 16. 11. 2013 na Velikem 
odru SNG Drama Ljubljana.)

Foto Peter Uhan

Foto Peter Uhan
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Gledališko sezono 2017/18 je Slovensko stal-
no gledališče v Trstu (natančno 10. 11. 2017) 
odprlo s preverjeno uspešno komedijo med-
narodno priznanega francoskega dramatika 
Floriana Zellerja »Resnica« (v originalu »La 
Vérité«). Štiridesetletni Zeller se je najprej 
uveljavil kot avtor proze, šele nato se je 
posvetil pisanju dramskih besedil, a je za obo-
je prejel številne nagrade (med drugim tudi 
Critics Circle Award na Broadwayju in nekaj 
prestižnih francoskih nagrad Molière). 

Po mnenju uglednega britanskega časopisa 
»The Guardian« gre za »najbolj vznemirljive-
ga mladega dramatika našega časa,« njegova 
dela pa prevajajo v številne tuje jezike. Leta 
2019 je režiral svoj prvi film, in sicer po lastni 
(leta 2014 z Molièrom nagrajeni) drami z nas-
lovom »Oče« (»Le Père«). Letos januarja ga je 
predstavil na Filmskem festivalu neodvisnega 
filma Sundance.
Vsebino svoje urbane komedije »Resnica« (na-
pisane leta 2011) avtor povzema z besedami: 
»Pripoveduje o lažnivcu, ki mu laže ves svet.«
Michel že osem mesecev vara svojo ženo La-
urence z zdravnico Alice. Klasični ljubezenski 
trikotnik pa je nekoliko bolj kompliciran kot po 
navadi, saj je Alice žena Michelovega najbolj-
šega prijatelja Paula. Ta je preveč zagledan 
vase in svoje težave, da bi opazil, da mu je 
žena nataknila rogove (izgubil je namreč služ-
bo in se zna samo smiliti sam sebi). Skrivna 
ljubimca lažeta svojima zakoncema, eden 
drugemu in na koncu še sama sebi – vse 
samo zato, da bi njune skrivnosti ostale glo-
boko skrite. Še posebej Michel se zapleta v 
neskončno mrežo laži in prevar, kar pripelje 
do nekaj precej pikantnih situacij. Na koncu 
ugotovi, da so tudi njega – vsi ostali – dobro 
potegnili za nos.  

Besedilo te konverzacijsko-situacijske komedije 
je v slovenski jezik spretno prevedel Aleš Ber-
ger, režije pa se je lotil Alen Jelen, gledališki in 
radijski režiser ter dramaturg, ki je v Trstu že v 
sezoni 2012/13 na oder postavil Feydeaujev vod-
vil »Ne sprehajaj se no vendar čisto naga.« Jelen 
že od leta 2000 umetniško vodi ŠKUC gledali-
šče in od leta 2007 redno deluje v uredništvu 
igranega programa Radia Slovenija kot režiser. 
Za svoje radijsko in gledališko ustvarjanje je 
prejel nekaj priznanj in nagrad (2010 na primer 
»bršljanov venec«, strokovno priznanje Združe-
nja dramskih umetnikov Slovenije). Komedije re-
žira pogosto in z občutkom, da pa ima spoštljiv 
odnos do te zvrsti, je povedal v pogovoru z 
Igorjem Pisonom za gledališki list uprizoritve: 
»Komedija je zahteven žanr. Delati jo je treba 
z vso skrbnostjo, znanjem in iskrenostjo. Samo 
trosenje štosov in afnanje na odru nista dovolj in 
je to tek na zelo kratke proge. Morda je kome-
dija na slabem glasu predvsem zato, ker jo da-
nes velikokrat enačijo s poplavo najrazličnejših 
na hitro narejenih gostilniških variant standupa 
in to, da lahko gledalce zabava že vsak, ki zna 
povedat kakšen masten vic. A je komedija veliko 
več. Je resen posel ne samo za avtorja, ampak 
tudi za režiserja in igralca.« O avtorju »Resnice« 
je povedal, da ima izostren občutek za ritem in 
situacije, humor pa dozira premišljeno in bistro.
Osrednjo vlogo Michela je režiser zaupal dolgo-
letnemu članu ansambla SSG 70-letnemu Vla-
dimirju Jurcu, vlogo njegove žene 17 let mlajši 
priljubljeni igralki Lučki Počkaj (ki nastopa tako 
v slovenskih kot italijanskih gledališčih), vlogo 
ljubice 40 let mlajši Tini Gunzek, vlogo Paula pa 
47-letnemu Danijelu Danu Malalanu (alternira s 
40-letnim Primožem Fortejem). Opravičujem se, 
da naštevam starost igralcev, tega nikoli ne de-
lam, kajti pri dobrih igralcih, kar nedvomno vsi 
vpleteni so, starost nima nobene zveze. Pri 50-
ih lahko izvrstno odigraš otroka ali starca, dobro 
vilo ali morilca, vse to smo že videli. Vendar, ne 
morem pomagati, v tej konkretni predstavi zara-
di prevelike starostne razlike skratka ne čutim 
prave kemije. Bodimo pošteni – Vladimir Jurc 
je bil postavljen pred izredno težko nalogo. Ne 
samo, da mora verodostojno odigrati, da je naj-
boljši prijatelj za generacijo mlajšega moškega, 
a tudi, da je za njegovo mlado, uspešno ženo – 
ki bi po letih lahko bila njegova vnukinja – bolj 
privlačen ravno on. Čeprav ima sam doma sko-
raj 20 let mlajšo partnerko. Torej neke vrste več-
no mladi superman s šarmom Seana Conneryja.
Pred nekaj leti sem taisto komedijo gledala v 
izvedbi Šentjakobskega gledališča, kjer je kemi-
ja delovala do popolnosti, pa čeprav je šlo za 
»amaterske« igralce. Pari so bili istih (srednjih) 
let in zgodba povsem verjetna: leta se z nekom 
srečuješ v ožjem krogu dobrih prijateljev, potem 
doma nastanejo težave, partner te začne zane-
marjati ali se kratko malo začneš dolgočasiti, 
in ker se dobro razumeš s prijateljevo ženo, se 
začneta družiti. In čez čas naredita naslednji ko-
rak. Ni prav, a se zgodi. Kriza srednjih let pač.
Res je, da so se v Trstu dobro poigrali z razliko 
v letih in da je režiser skupaj z igralci poiskal 
kar nekaj izvirnih šal. Takoj v uvodni sceni, ki se 

Alice Čop»Resnica«, 
predstava, 
ki bi jo lahko 
podnaslovili: 
Kdor živi od laži, 
ga laž pokoplje

O d e r O d e r

Foto Luca Quaia

dogaja v hotelski sobi, se Michel entuziastično 
vrže v posteljo k mladi ljubici, a ga izda križ. 
Leži v bolečinah, (precej ravnodušna) Alice pa 
mu reče: »Tako lepo se je ljubiti s teboj.« Sarka-
stičen humor je tudi humor. Ampak – zakaj želi 
Alice z njim preživeti še več časa? Senzualna, v 
vlogi ponekod žalostno delujoča Tina Gunzek 
je tudi stala pred nelahko nalogo poiskati moti-
vacijo za svoj lik; njeno interpretacijo Alice sem 
razumela tako, da čuti v svojem življenju neko 
praznino, afera z Michelom pa se ji zdi nekompli-
cirana; z njim si želi povrniti žensko samozavest 
– in imeti nekoga, s komer lahko manipulira. 
Ona: »Nič več mi ne odgovarja, da se ti zmeraj 
mudi. S tabo želim preživeti celo noč!« On: »Saj 
si vendar poročena!« Ona: »Tudi ti si!« On: »To je 
pa drugo!« Ona: »Povedala bom Paulu ...« On: 
»Ne!!! Moj najboljši prijatelj je! Bova odšla za vi-
kend, obljubim! Bom uredil!« (Mimogrede – tudi 
tisto, kar bi morala biti slaba vest zaradi najhuj-
še možne izdaje svojega najboljšega prijatelja, v 
tej predstavi deluje bolj kot (neprimerna) očeto-
vska skrb; Michelovo zanimanje za to, kako se 
Paul počuti in kaj bo zdaj, ko je brez službe, je 
zato po mojem mnenju precej moteče – nikakor 
pa ni »seksi« in lik še dodatno »postara«.)
Kakorkoli že, Michel in Alice se odločita, da bos-
ta skupaj preživela vikend – ona se doma zlaže, 
da odhaja k svoji teti v Chartres, on svoji ženi 
pove, da mora službeno odpotovati v Bordea-
ux. A laž ima kratke noge. Njuna zakonca jima 
začneta zastavljati nepričakovana »kontrolna« 
vprašanja, zato začneta sumiti, da sta ju razkrin-
kala in sta z živci čisto na koncu. Razplet je krut, 
a komičen: Paul in Laurence sta tudi ljubimca – 
že celo leto in pol – in ves čas vesta za Michela 
in Alice. Sta si ju pač »privoščila«. Michel, ki je 
mislil, da je bržkone najbolj spreten lažnivec na 
svetu, na koncu spozna, da so mu dejansko vsi 
lagali. Najbolj ga prizadene »izdaja« prijatelja 
Paula, ki mu na koncu prizna razmerje z njegovo 
ženo in tudi to, da še naprej spi s svojo ženo, ki 
je zaradi slabe vesti zadnje čase zelo nežna do 
njega – Michel: »Kaj?! Spal si z mojo ženo IN z 
mojo ljubico?! Vara me s tabo? Pa saj jaz sem 
tvoj najboljši prijatelj!! Ti si gnoj! Še najboljšemu 
prijatelju ne moreš zaupat?!« Skratka dobi milo 
za drago ...
Komedija ima sicer od začetka do konca zelo 
dober tempo, večina situacij pa se dogaja med 
osrednjim ljubezenskim parom – Michelom in 
Alice. A čeprav predstavnika drugih dveh vlog 
(gledala sem Lučko Počkaj z Danijelom Danom 
Malalanom) nimata toliko besedila in prostora, 
sta vdihnila življenje polnokrvnima likoma.
Scena čistih linij in za oko prijetnih barv je delo 
Urše Laboda, »konfekcijske« kostume, ki dobro 
karakterizirajo like, si je zamislila Belinda Radu-
lović, za izbor glasbe je poskrbela Darja Hlavka 
Godina.

Slovensko stalno gledališče Trst; avtor: Florian 
Zeller, prevod: Aleš Berger, režija: Alen Jelen, 
scenografija: Urška Loboda, kostumografija: 
Belinda Radulović, izbor glasbe: Darja Hlavka 
Godina, lektor: Jože Faganel, igrajo: Vladimir 
Jurc, Tina Gunzek/Lara Komar, Danijel Malalan/
Primož Forte, Lučka Počkaj.

(Predstava 22. 10. 2018 v KD Velenje)

Foto Luca Quaia

Foto Luca Quaia

Foto Luca Quaia
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Danes bomo pregledali vsebino rokopisnega zvez-
ka št. 727, ki ga hrani Štajerski deželni arhiv v Grad-
cu (StLA HS-727). V njem je sredi 19. stoletja tedanji 
graščak gradu Turn v Škalah Franz vitez Gadolla 
zapisal drobce ljudskega bajanja, pretežno vezane 
na Šaleško dolino. Osnovno izročilo sem poudaril, 
ostalo so komentarji Gadolle. Besedilo je bilo tran-
skribirano iz nemške kurente in prevedeno.

Ljudske pripovedi

Čeprav so pogosto nerazumljene, zelo popačene, 
[?] in so k nam prišle zelo pozno, imajo vendarle 
visoko vrednost, saj imajo za podlago resnico, ki 
jo moramo poiskati iz sledi. Tako si pripovedu-
jejo, na primer, tukaj v Šaleški dolini, da je bil 
neki Turek dolgo časa posestnik gradu Velenje 
in da je nekoč župnika, ki je pridigal v cerkvi v 
Velenju, dal pregnati in vreči s prižnice. Da no-
ben Turek ni imel v posesti Velenja, je gotovo, tako 
tudi ni mogel dati pregnati nobenega pridigarja. 
Ampak lahko to ljudsko pripoved zelo enostavno 
razjasnimo na ta način [:] godilo se je v 16. stoletju. 
Vsesplošna zmeda [?] na Štajerskem, katoliki so 
vršili zlorabe in vsakovrstne sleparije, luterantski 
stan si je zgradil že mnogo cerkva in molilnic, kot 
je [?] dokazal baron Hofraunn. Tako je možno, da 
bi se lastnik trdnjave Velenje (morda iz družine 
Lichtenberg ali Wagensberg) obrnil k tej novi veri 
in potem v trgu Velenje župnika med pridigo preg-
nal s prižnice, in ga je zaradi tega ravnanja ljudska 
pripoved napravila v Turka. [Leta] 1586 je bila pod 
nadvojvodo Karlom ponovno ustanovljena refor-
macijska komisija, ki jo je njegov sin, nadvojvoda 
Ferdinand, nadaljeval z vso resnostjo, pri kateri 
priložnosti so morali katoliški duhovniki ugotavljati 
[?]. [Leta] 1600 na 24. januarja je bila [?] in območje 
reformirano. Tako se torej iz tega vidi, da ima ta 
pripovedka vendarle dejansko podlago, čeprav 
je hkrati zelo nepredstavljiva, kajti čeprav so Tur-

ki 1643 osvojili trg Velenje, gradu niso zavzeli, pa 
tudi, če bi se to bilo zgodilo, nihče od njih ni tam 
ostal kot posestnik.

2 Gospostvo Turn – pravijo – naj bi bilo nekoč 
nunski samostan, poznajo tudi pripovedi, da je 
v sedanji jedilnici [Tafelzimmer] zazidana nuna. 
Tudi v to pripoved je dvomiti, vendar pa bi bilo 
zelo možno, da – ker je bil Turn lastnina Salzbur-
ga [Erzstifte Salzburg] – o čemer lahko verjamemo 
po [?] – so nune (morda iz Studenic) zbežale pred 
Turki in se potuhnile – dokler nevarnost ni minila 
– so se namenile na Turn (ki je ležal v najglobljih 
gozdovih in v osamljenosti). Tako je leta 1475 usta-
novo Studenice končal napad Turkov. Če natančno 
opazuješ predsobo [Vorsall] na Turnu, se ne moreš 

vzdržati mnenja, da je bila tukaj nekoč majhna 
cerkev. Stopi hiše, obokani v slogu cerkva, stolpi 
– vse kaže na majhno cerkev, še posebej vhod z 
[napisom] 15 L I†S E 31, tega tako imenovanega 
Srca Jezusovega ne najdeš na drugem zvoniku 
kot od cerkve ali kapele. O ženskem samostanu 
ni sledi, tudi ne prostora zanj. Torej bi lahko bila 
ta pripoved določena, vendar ne brezpogojno, to 
pomeni, da bi se lahko bile nune za nekaj časa za-
tekle semkaj, ne da bi bil Turn ženski samostan ali 
v lasti slednjega.

3 Govori se tudi, da je bil Turn grad grofov Cel-
jskih – o možnosti teh pripovedi sem dovolj raz-
jasnil že pri zgodovini trdnjave Turn, zato svetujem 
moje branje o tem.

Ljudske pripovedi, ki potrjujejo in dokazujejo 
ohranjene sledove jezera v Šaleški dolini

1 Gospostvo Velenje naj bi imelo ime po tem, 
ker so nekoč valovi [nemško Wellen] pljuska-
li [beispüllt haben] ob hrib, na katerem stoji ta 
grad. V zgodovini tega gradu sem razložil, da so 
v starih časih dejansko pisali Wellen in ga tako 
imenovali / glej zgodovino trdnjave Velenje/.

2 Župnija Škale se imenuje sv. Jurij na jezeru 
(kot pri Dobrni Marija na jezeru, – sv. Lenart na 
jezeru pri Novi cerkvi itd.) in obstaja še posebna 
pesem

tam je župnija Škale
tam je stala utrdba [Westen]
tam je Cokelburg [Zokelburg]
tja nikoli ne more Turk
(Po slovensko se ta pesem rima).
Cokelburg je lahko bil samo Turn, in kakor je bil 
1400–1300 utrjen, v resnici ni mogel vanj noben 
Turek. Glej zgodovino Turna. Po iznajdbi strelnega 
orožja se je končala vsaka varnost.

3 Pred ruševino Forhtenek, pod slednjo, na 
vznožju griča, je kmet, ki ima še današnji dan 
ime ‘Prevoznik’ [der Überführer = tisti, ki vozi 
preko, na drugo stran]. Od tam naj bi se, pravijo, 

lastniki utrdbe Forhtenek, če so bili želeli dos-
peti v Velenje, na Ekenštajn, Šalek, dali prepel-
jati, in kmet naj bi bil moral poskrbeti za prevoz. 
Ta zgodba je splošno poznana na vsem tistem ob-
močju in jo pripovedujejo vsi ljudje. Če je res ob-
stajalo jezero, ljudje niso mogli dospeti v Velenje 
drugače kot z ladjo.
  
4 Celotno območje, kjer stojita stara Šalek in 
Ekenštajn, se je nekoč imenovalo Zaloka [Salo-
ka] (od vkrcati, naložiti [na ladjo], kot pri Ljubljani 
na Savi, kjer so stvari vkrcali, se na primer nahaja 
Zaloka [Saloca] –) od tod Sallach [= Šalek] – torej 
naj bi bile pri Šaleku, potem pri kmetu pod Forht-
enekom, morda tudi pri Velenju, Škalah itd. takšne 
točke, kjer so se ljudje vkrcavali.
Ugotovitve ljudi v rudnikih, kot na primer lastnika 
rudnika cinka pri Šoštanju gospod Atzla, tudi v ce-
loti potrjujejo trditev, da je bilo nekoč tukaj jezero.
V tem primeru bi se ljudske pripovedi v celoti ra-
zložile.

----

Kakšna druga ljudska pripoved tu ni zelo splošna 
in se ne pripoveduje med vsemi ljudmi.

Leta 1822 v starosti 75 let umrli oče učiteljice pri 
sv. Martinu pri Šaleku je pripovedoval, da je ne-
koč – ko je bil star 7–8 let, še z enim [? dečkom] 
neko nedeljo popoldne šel iskat polže in ko je 

Iz zgodovine
Rok polesLjudske 

pripovedi viteza 
Gadolle
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Rokopis viteza Gadolle in transkripcija

prišel na območje utrdb Šalek in Ekenštajn, sta 
v tamkajšnjih skalah opazila odprtino z [?] vrati. 
Ker je še nikdar nista videla, sta šla bliže. Nago-
varjala sta drug drugega, da bi vstopil, vendar si 
nihče ni upal. Obstala sta na razdalji, vendar sta 
lahko videla skozi odprtino, kaj se je nahajalo v 
tej kleti, namreč množica stopal, ki so bila vsa 
povsem prerasla z mahom. – Oče je nato [?] vr-
gel noter svoj klobuk in vrata so se s [? treskom] 
zaprla in niso našli niti najmanjše sledi odpr-
tine – klobuk, je potem v kasnejših časih pogosto 
pravil ta mož, še dan današnji leži v tisti kleti.

Drugih ljudskih pripovedi, na primer, da so zakla-
di v starih zidovih Šaleka, Šoštanja, Ekenštajna 
kot tudi v gradovih Velenje in Turn, ne navajam, 
enako kot tudi o duhovih in prikaznih, kar pripov-
edujejo pri vseh gradovih, tako na primer, da se 
vidi v nočeh v ruševini Šoštanj črn pes, ki sedi 
na kamnih, in o kovaču, ki je v ruševinah želel 
kopati zaklad, pa je videl tako [? grozne] stvari, 
da je hitro pobegnil itd.

Na praznik sv. Pankracija je v grajski kleti na 
Turnu videl prejšnji lastnik, da je bilo vino zla-
to, – na gradu Velenje je podzemni hodnik vodil 
navzdol v trg (to bi utegnilo imeti svojo resnico, 
kajti vsi stari gradovi so imeli takšne izhode –) 
grad Ekenštajn je bil preklet, saj tam ni mogel 
obstati noben lastnik, kot tudi na starem gradu 
Pakenštajn nobena žena ni mogla roditi itd. itd. 
Te pripovedi so bile morda brez osnove in so [?] 
nastale zaradi skrivnostnega strahu. Pomembne 
so zgoraj navedene ljudske pripovedi.
Kako pogosto ljudske pripovedi vodijo do gotovih 

podatkov, sem prikazal v svoji zgodovini gospostev 
Blagovna [Riefenstein], Podgrad [Andenburg]in 
Rifnik [Reicheneck]. Tam sem se pogovarjal z na-
jstarejšimi kmeti gospostva o vsem, kar so vedeli o 
starih časih. Povedali so mi, da so slišali od svojih 
staršev in ti spet od svojih, da je nekoč eden od 
Wagnerjev posedoval Blagovno. Ta Wagen pa ni 
bil nihče drug kot gospod Balthasar in nato gospod 
Hans Sigismund Wagen pl. Wagensberg.

Ali: pripovedka pravi, da je bila pol ure od Bla-
govne oddaljena podružnična cerkev sv. Rozali-
je zgrajena ob kugi. Z vso pridnostjo sem iskal po 
cerkvi, če ne bi bilo moč najti kakšne letnice, in 
odkril končno povsem skrito na stropu nad velik-
im oltarjem v majhnem okrasku dve številki 16 in 
v drugem številki 46, in dejansko je razsajala tam 
1646 kuga, kar se je iz ljudske pripovedi izkazalo 
za resnično. Tisti čas je bil gospod Blagovne Al-
berth baron Dietrichstein ali pa že Hans Georg pl. 
Gaisruck.

Nekaj komentarjev:
O pesmi o stari škalski župniji: Cokelburg ni staro 
ime gradu v Škalah, ampak gre za priredbo znane 
in priljubljene pesmi pohorskega ljudskega pe-
vca Jurija Vodovnika (1791–1858): ta je Skomarje 
šaljivo poimenoval Cokelburg po doma izdelanih 
javorjevih coklah, ki jih je nosilo staro in mlado: 
Blagor teb’, Skomarska fara, / Tam je še navada 
stara; / Tista ves je Cokelburg, / Taj nikdar ne 
pride Turk /.../ (Mišič, 1941, 23). Znane so še druge 
priredbe pesmi s Cokelburgom (Klobčar, 2016, 
170); poimenovanje Cokelburg velja tudi za Bor-
ovnico (internet 1).

O kmetu ‘Prevozniku’ pod Forhtenekom: 
bržčas je mišljen kmet z domačim imenom Brod-
nik v Gaberkah, na območju Brode (PISO). Kmeta 
Brodnika našteje župnijska kronika med kmeti 
v Gaberkah s podatkom, da je bila kmetija nek-
daj res podložna Forhteneku – edina v Gaberk-
ah. Imela je številko 20 in jo je posedoval Josef 
Korešnik (Vošnak, 1872, 231). V abecednem 
seznamu lastnikov zemljišč po Franciscejskem 
katastru (1825) je lastnik domačije Gaberke hišna 
številka 20 kmet  Joseph Wrodnig, hišne številke 
19 pa kmet Martin Wrodnig. Na prvi vojaški karti 
(1785) je območje poimenovano ‘Bradek’, Forht-
enek ‘Fermek’ in hrbet od Goric do Forhteneka 
‘Pod Fermekom’.
V sklop »jezerskih poimenovanj« južno od Forht-
eneka sodijo še: kmetija Jezernik (na Francisce-
jskem katastru zapis Jesernik), potok Jezernica 
in ledinsko ime Za jezerom (Sa Jeseram), ki se 
na Franciscejskem katastru (v katastrski občini 
Družmirje) pojavi kar dvakrat: enkrat za gozd-
no območje nad Brodami v Gaberkah, drugič za 
južno pobočje Goric. Zapisa sta toliko nenavad-
nejša, ker je v celotni katastrski občini Družmirje 
samo 10 zapisov imen krajev ali ledin, od tega 
dvakrat ‘Za Jezerom’ (1. Sa Jeseram, 2. Rakounig, 
3. Serioch, 4. Gaberg, 5. Bresie, 6. Breisa, 7. Sa 
Jeseram, 8. Sct. Michael, 9. Schmersdorf, 10. 
Podleschnam).

O poimenovanju Zaloka za območje Šaleka in 
Ekenštajna: Jožefinski kataster, ki poimenuje 
vsako njivo, pa tudi širša območja (ride oz. ledi-
ne), tega imena v katastrski občini Šalek nima (SI 
AS 1110).

Ledinska imena, vezana na jezero, na Franciscejski in sodobni karti

Reference: 

Abecedni seznam lastnikov zemljišč (Franciscejski kataster) SI AS 177/C/F/C408/s/PUA

Grafika Franciscejskega katastra: https://mapire.eu/en/map/cadastral/?layers=here-aerial%2C3&bbox=1676663.5824488492%2C5845973.339703582%2C1680073.3905075083%2C5846928.802557146 in 

Arhiv RS SI AS 177/C/F/C408/g/A01-04

Grafika prve vojaške izmere: https://mapire.eu/en/map/firstsurvey-inner-austria/?bbox=1677830.9007741252%2C5847825.632292703%2C1681240.7088327843%2C5848781.095146267&map-list=1&layers=138.

internet 1: http://www.vborovnici.si/2014/kb.php?a=32&sid=d60d7b094f62ddae94603e94290370c7&ra=20

Klobčar, Marija: Na poti v Kamnik, ZRC SAZU, Ljubljana 2016.

Mišič, dr. Fr.: Izbrane pesmi pohorskega pevca in pesnika Jurija Vodovnika, samozaložba, Maribor, 1941, dostopno na: https://lovrencan.si/datoteke/jespa/fran-misic-izbrane-pesmi-pohorskega-pevca-juri-

ja-vodovnika-1791-1858/vodovnik.pdf.

PISO: Občina Šoštanj, prostorski informacijski sistem, podlaga Državne topografske karte in načrti, dostopno na: https://www.geoprostor.net/piso/ewmap.asp?obcina=SOSTANJ.

Vošnak, Laurentius: Liber memorabilium parochiae s. Michaelis prope Schönstein (Gedenkbuch der Pfarre St. Michael bei Schönstein). 1872. Kopija v Muzeju Velenje.
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Na podlagi 114. člena Zakona o uresničevanju javnega interesa za kulturo (Uradni list RS, št. 77/07 – uradno prečiščeno besedilo, 56/08, 4/10, 20/11, 111/13, 68/16, 61/17 in 21/18 – ZNOrg), 
), Pravilnika za vrednotenje ljubiteljskih kulturnih dejavnosti v občini Šoštanj-uradno prečiščeno besedilo (UPB1), (Uradni list Občine Šoštanj, št. 8/2018), na podlagi Odloka o proračunu 
Občine Šoštanj za leto 2020 (Uradni list Občine Šoštanj št. 7/2019) in sklepa župana z dne 25. 5. 2020, Občina Šoštanj objavlja

JAVNI RAZPIS
za sofinanciranje programov na področju ljubiteljskih kulturnih dejavnosti v občini Šoštanj za leto 2020

I.  PREDMET RAZPISA

Predmet razpisa je sofinanciranje programov in  projektov ljubiteljskih kulturnih društev v letu 2020, ki delujejo na območju občine Šoštanj. 

II.  POGOJI ZA SODELOVANJE NA RAZPISU

Na razpis se lahko prijavijo izvajalci (kulturna društva, kulturne sekcije pri društvih, posamezniki) na območju občine Šoštanj, ki izvajajo neprofitno dejavnost na področju kulture in izpolnjujejo 
naslednje pogoje:  
•	 da imajo sedež društva na območju občine Šoštanj,
•	 da so registrirani  skladno z Zakonom o društvih najmanj eno leto pred objavo razpisa,
•	  da imajo osnovne materialne, prostorske, kadrovske in organizacijske pogoje za uresničevanje načrtovanih dejavnosti,
•	  da imajo evidenco o članstvu,
•	  da opravljajo svojo dejavnost na neprofitni osnovi,
•	  da pristojnim občinskim organom redno dostavljajo letna poročila o realizaciji programov;
•	  da imajo zagotovljene osnovne pogoje za izvajanje prijavljenih programov;
•	  da za isti program ali projekt niso (so)financirani iz proračuna Občine Šoštanj oz. da za isti program ali projekt ne kandidirajo na javni razpis po kateremkoli drugem pravilniku o sofinanciranju 

dejavnosti s  strani Občine Šoštanj;
•	  da izpolnjujejo vse ostale pogoje iz Pravilnika za vrednotenje ljubiteljskih kulturnih dejavnosti v občini Šoštanj.

III.  OKVIRNA VIŠINA SREDSTEV

Sredstva za ta razpis so predvidena v občinskem proračunu na proračunski  postavki 18033002 Programi in delovanje ljubiteljskih kulturnih društev v okvirni višini 60.000,00 EUR.

IV.  MERILA IN KRITERIJI

 Merila in kriteriji za določanje višine sofinancerskih sredstev so določena v zgoraj citiranem Pravilnika za vrednotenje ljubiteljskih kulturnih dejavnosti v občini Šoštanj in so sestavni del razpisne 
dokumentacije.

V.  ROK ZA PRIJAVO NA RAZPIS

Vloge na javni razpis morajo biti podane v skladu z razpisno dokumentacijo skupaj z dokazili in prilogami. Poslane morajo biti v zaprtem ovitku na naslov: Občina Šoštanj, Trg svobode 12, 3325 
Šoštanj, s pripisom: Javni razpis za sofinanciranje programov na področju ljubiteljskih kulturnih dejavnosti v občini Šoštanj za leto 2020- NE ODPIRAJ, najpozneje do  SREDE,  8. julija 2020. Šteje 
se, da je prijava prispela pravočasno, če je bila oddana zadnji dan roka za oddajo vlog na pošti ali do 12. ure v tajništvu Urada župana Občine Šoštanj. 
Na hrbtni strani ovitka mora biti naveden naziv in naslov (sedež) vlagatelja. 
Prepozno oddanih vlog strokovna komisija ne bo obravnavala.

Dodatne informacije in  pojasnila so na voljo na spletnem naslovu:
 (alenka.verbic@sostanj.si) ali na tel.št.: 898 43 14.   

VI.  RAZPISNA DOKUMENTACIJA: 

Razpisna dokumentacija je prijaviteljem na voljo v upravni stavbi Občine Šoštanj na Trgu svobode 12 ali na njenem spletnem naslovu www.sostanj.si.

VII.  DATUM ODPIRANJA VLOG: 

predvidoma četrtek 9. julija 2020.

IX. OBVEŠČANJE O IZIDU JAVNEGA RAZPISA: 

kandidati na javnem razpisu bodo o izidu javnega razpisa obveščeni predvidoma v roku 30 dni od roka za oddajo prijave.  

X. OBDOBJE PORABE DODELJENIH SREDSTEV: 

izvajalci morajo dodeljena sredstva porabiti v proračunskem letu, za katerega velja ta razpis (v letu 2020).

Številka: 6100-0001/2020-2 ŽUPAN OBČINE ŠOŠTANJ
Datum: 26. 5. 2020                  Darko MENIH, prof., l. r.

Na osnovi Pravilnika o sofinanciranju humanitarnih in invalidskih organizacij, društev in zvez društev iz proračuna Občine Šoštanj-uradno prečiščeno besedilo (UPB1), (Uradni  
list Občine Šoštanj, št. 8/2018),  Odloka o proračunu Občine Šoštanj za leto 2020 (Uradni list Občine Šoštanj št. 7/2019) in sklepa župana Občine Šoštanj z dne 25. 5. 2020, 
Občina Šoštanj objavlja
 

JAVNI RAZPIS
za sofinanciranje programov na področju humanitarnih in invalidskih organizacij, društev in zvez društev, 

ki jih bo v letu 2020 sofinancirala Občina Šoštanj

I. NAROČNIK: 

Občina Šoštanj, Trg svobode 12, 3325 Šoštanj.

II. PREDMET RAZPISA: 

sofinanciranje letnih programov humanitarnih in invalidskih organizacij, društev in zvez društev, ki v letu 2020 izvajajo dejavnost za občane občine Šoštanj.

III. Pravico do sofinanciranja programov na tem razpisu imajo izvajalci (društva), ki izpolnjujejo naslednje pogoje:

•	 da imajo sedež  na območju občine Šoštanj in izvajajo humanitarno in (ali) invalidsko dejavnost za občane občine Šoštanj,
•	 društva, ki delujejo na področju humanitarnih in invalidskih dejavnosti, imajo lahko svoj sedež tudi izven območja občine Šoštanj, njihovi registrirani člani pa morajo biti tudi občani z območja 

občine Šoštanj,
•	 da opravljajo dejavnost na neprofitni ravni,
•	 da imajo urejeno evidenco o članstvu, plačani članarini in ostalo dokumentacijo, kot jo določa zakon,
•	 da so registrirani in delujejo neprekinjeno najmanj eno leto,
•	 da imajo zagotovljene materialne, prostorske, kadrovske in organizacijske pogoje za uresničevanje načrtovanih aktivnosti,
•	 da občinski upravi redno dostavljajo poročila o realizaciji programov.

IV. OKVIRNA VIŠINA SREDSTEV: 

sredstva za izvedbo javnega razpisa so predvidena v občinskem proračunu na postavki 20046001 Humanitarna društva in organizacije v okvirni višini 6.800,00 EUR.

V. RAZPISNA DOKUMENTACIJA  s  POGOJI IN MERILI ZA DODELITEV SREDSTEV 

 je na voljo na Občini Šoštanj in na njenem spletnem naslovu www.sostanj.si.

VI. ODDAJA VLOG: 

vloge morajo biti podane v skladu z razpisno dokumentacijo skupaj z dokazili in prilogami. Poslane morajo biti v zaprtem ovitku na naslov: Občina Šoštanj, Trg svobode 12, 3325 Šoštanj, s pripi-
som: »Javni razpis za sofinanciranje programov na področju humanitarnih in invalidskih dejavnosti za leto 2020 -NE ODPIRAJ« najpozneje do SREDE, 8. julija 2020.  Šteje se, da je prijava prispela 
pravočasno, če je bila oddana zadnji dan roka za oddajo vlog na pošti s priporočeno pošiljko ali oddana do 12. ure v tajništvo Občine Šoštanj. Prepozno oddanih vlog komisija ne bo obravnavala. 
Na hrbtni strani ovitka mora biti naveden naziv in naslov (sedež) vlagatelja. 

Dodatne informacije in  pojasnila so na voljo na naslovu: alenka.verbic@sostanj.si. in na tel. št. 03 898 43 14.

VII. DATUM ODPIRANJA VLOG: 

predvidoma četrtek, 9. julija 2020.

VIII: SKLEP O IZBIRI PROGRAMOV 

bodo vlagatelji prejeli v 7-ih dneh po končanem vrednotenju vlog.

IX. POGODBE O SOFINANCIRANJU 

bodo z izbranimi vlagatelji sklenjene v 10-ih dneh po končanem postopku.

X. OBDOBJE PORABE DODELJENIH SREDSTEV: 

izvajalci morajo dodeljena sredstva porabiti v proračunskem letu, za katerega velja ta razpis (leto 2020). 

Številka: 129-0006/2020-2                      ŽUPAN OBČINE ŠOŠTANJ
Datum:  25. 5. 2020       Darko MENIH, prof., l. r.

n a š a  O b č I n a n a š a  O b č I n a
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Smeli načrti in smeti
Kot vemo, so bile na nivoju Občine Šoštanj (in se-
veda vseh ostalih občin) volitve v jeseni leta 2018. 
Takrat so se volivci izrekli za župana, predstav-
nike v Svetu Občine in predstavnike, ki jih bodo 
zastopali v Svetu njihovih krajevnih skupnosti. 
Znotraj teh so na konstitutivni seji potrdili predse-
dnike, podpredsednike in ostale funkcije. Koliko 
poznamo delo krajevnih skupnosti na splošno? 
Mogoče v svojem kraju vemo, kaj se dela, kaj je 
problem? Pa vemo tudi za sosednjega? Najverje-
tneje ne.
Čas, ko smo bolj kot kdaj koli usmerjeni v oko-
lico svojega bivanja, doma, je mogoče tudi čas, 
da spoznamo druge. Predsednikom smo poslali 
naslednja vprašanja:
1. Predsednik_ca katere krajevne skupnosti 

ste in ali je to vaš prvi ali drugi mandat?
2. Vaše ime in priimek, izobrazba ali delovno 

mesto.
3. Kaj vas je nagovorilo h kandidaturi (lahko 

opišete vizijo svojega dela)?
4. Katere javne ustanove so v vaši krajevni 

skupnosti? 
5. Naštejte tri cilje, ki ste si jih zadali ob prevze-

mu vodenja krajevne skupnosti.
6. Izpostavite do tri najbolj pereče probleme ali 

značilnosti v krajevni skupnosti in kako vidi-
te rešitev oziroma kaj si želite.

7. Po čem je po vašem mnenju najbolj prepo-
znavna vaša krajevna skupnost?

8. Katera društva imate v njej in kako ocenjuje-
te sodelovanje z njimi?

9. Naštejte še preostale člane Sveta KS.
10.  Odgovor po vašem izboru.
11. Vaše delovanje/pogled na čas epidemije (ni 

nujno).

Vsem predsednikom se iskreno zahvaljujem 
za izčrpne in zanimive odgovore. Prepričali so 
me, da so pravi ljudje na pravem mestu. Tudi 
če so odgovorili na kratko, nič hudega. Ljudje 
nismo enako gostobesedni. Se pa velikokrat 
izkazujemo z dejanji in občutkom za ljudi. In 
prostor. Vesela sem razmišljanja mnogih po-
sameznikov, da sreča in obilje nista tam nekje 
daleč, v svetu. Srečo, obilje ljubezen in spreje-
tje ti da samo dom in domači kraj, v katerega 
se lahko vrneš. 

Milan ROGLŠEK – predsednik KS ZAVODNJE
Sem predsednik KS Zavodnje. To je moj prvi man-
dat predsedovanja. V preteklem mandatu pod 
predsedovanjem gospe Nataše Ročnik sem bil 
član sveta KS, aktivno pa sodelujem v KS že vrsto 

let kot predsednik delovnega odbora za oskrbo 
s pitno vodo. Naj omenim, da smo ena izmed 
redkih KS, ki posedujemo lastna vodna zajetja, s 
katerimi opravljamo brez koncesionarja.
Zaposlen sem v Termoelektrarni Šoštanj, v letoš-
njem letu napolnjujem 38 let delovne dobe.
H kandidaturi so me nagovorili krajani. Moja vizija 
je delati pošteno v dobrobit celotnemu kraju, pris-
luhniti vsem krajanom, upoštevati njihove predlo-
ge in želje ter jih v največji možni meri izpolnjevati 
oz. uresničevati.  
Pred leti je v našem kraju še delovala podružnič-
na osnovna šola Karla Destovnika - Kajuha do 4. 
razreda. Zaradi pomanjkanja natalitete je žal tudi 
našo šolo doletelo zaprtje. Imamo cerkev sv. Pe-
tra in Pavla, ki je bogato okrašena in poslikana 
in deluje pod okriljem Župnije Šoštanj. V njej se 
dvakrat tedensko (četrtek, nedelja) odvijajo bo-
goslužja, prav tako tudi ostali cerkveni obredi (sv. 
krst, prvo obhajilo, sv. birme, poroke, pogrebne 
maše). V svojem mandatu sem delo usmeril v 
preskrbo krajanov s pitno vodo, ureditev infra-
strukture in ureditev platoja na Petrovem vrhu 
za družabna srečanja krajanov ... Najbolj pereč 
problem, ki nas muči že vrsto let, je državna 
cesta Šoštanj–Zavodnje. Močno si prizadevamo, 
da bi nam država končno prisluhnila in dejansko 
pričela z obnovo, ne samo s praznimi obljubami. 
Še vedno imamo veliko odcepov krajevnih cest, 
ki niso asfaltirani. Trudimo se glede na finančna 
sredstva, da jih vsako leto nekaj obnovimo in as-
faltiramo.
Menim, da smo glede na finančna sredstva kar 
uspešni pri izpolnjevanju zadanih nalog. Seveda 
pa ne morem mimo Občine Šoštanj, gospoda žu-
pana Darka Meniha in podžupana gospoda Vikija 
Dreva, saj brez njihove pomoči, še bolj posluha 
za naše želje oziroma vizijo kraja, ne bi šlo. V tem 
obdobju pripravljamo dokumentacijo za asfaltira-
nje odcepov cest: kmetija Jank, kmetija Prednek 
in Romana Anželak. Dokumentacijo za sanacijo 
pogrezkov – plazov: igrišče Zavodnje, Jože Grab-
ner in kmetija Koželjnik. 
Zavodnje je idilična gorska vasica z okrog 300 
prebivalci. V tako malem kraju, a vendar tako ve-
likem na kulturnem področju smo lahko ponosni 
na bogato dediščino. Imamo obnovljeno »Kavčni-
kovo domačijo«, dimnico, staro okoli 400 let, ki 
deluje pod okriljem Muzeja Velenje. Krajan Zavo-
denj je bil tudi priznan kipar Ivan Napotnik. Ko je 
še delovala podružnična osnova šola, so se v njej 
in ob njej vsakoletno odvijale Napotnikove kipar-
ske kolonije. Pri »Žlebniku« je obnovljeno obelež-
je NOB, kjer je padel komaj 21-letni partizanski 
pesnik Karel Destovnik s partizanskim imenom 
Kajuh. Nenazadnje pa v našem kraju deluje ena 
starejših gostilen na slovenskem »Pri Vidi«, ki je 
tudi pripomogla k promociji kraja, saj se sem radi 
vračajo kulinarični gostje, ki jim je mar do dobre 
domače hrane.
V KS deluje sedem društev: Kulturno društvo Ivan 

Napotnik, Športno društvo Zavodnje, društvo Ok-
tet Zavodnje, Rdeči križ, Društvo upokojencev, 
Društvo invalidov, Društvo prijateljev mladine Za-
vodnje – Šentvid in Lovska družina Velunja. Lahko 
rečem, da z vsemi dobro sodelujemo in jim poma-
gamo po najboljših močeh.
Člani sveta KS so: podpredsednik Gregor Roč-
nik, Romana Anželak, Darinka Kopin, Franc Ju-
van, Cveto Grabner in Kristjan Videmšek. Vsak 
je zadolžen za svoje področje. Delo opravljajo 
korektno in menim, da smo dober tim.
V času epidemije smo ravnali skladno z navodili 
Nacionalnega inštituta za zdravje. Določena dela 
glede na specifiko smo opravljali na terenu, osta-
le zadeve pa koordinirali in usklajevali na daljavo.

Jože SOVIČ – predsednik KS RAVNE
Sem predsednik KS Ravne, to je moj četrti man-
dat. Končano imam srednjo strojno tehnično šolo. 
Zaposlen sem v Gorenju kot oddelkovodja.
V svet KS sem vstopil predvsem zaradi dejstva, 
da mi ni bilo vseeno, kaj se v našem kraju doga-
ja. Naš kraj imam rad in ponosen sem, da sem 
občan Občine Šoštanj. Kandidaturo sem sprejel 
predvsem zaradi krajanov, ki so me vzpodbujali, 
da se soočim z izzivi, ki so bili pred menoj. V kraju 
smo imeli podružnično osnovo šolo, ki smo jo žal 
zaprli. Imamo lepo cerkvico sv. Duha, ki je opazna 
že ob samem vstopu v naš kraj, in pa seveda dvo-
rec Gutenbuchel, ki je v zadnjih letih lepo zaživel. 
Prej je bila tu psihiatrična bolnišnica, ki je nudila 
duševni mir bolnikom.
Moje prioritete so bile in so še vedno izboljšati 
pogoje življenja vsakemu krajanu. Teh ciljev ne 
zmanjka. Naštel bi jih od začetka mojega prvega 
mandata naprej. Povračilo vloženih sredstev v 
telekomunikacijo, izgradnja doma krajanov Rav-
ne – Reks, izgradnja finančno najbolj zahtevnega 
dela javnega vodovoda in javne kanalizacije. Žal 
ni bil zajet celoten kraj. Seveda se skozi vse man-
date trudimo s posodobitvijo cest, ki jih je preko 
dvajset kilometrov. Če ne bi bilo naravnih nesreč 
(poplav), bi verjetno lahko šli proti koncu. Tako 
pa je bilo za ureditev zemeljskih plazov in rečnih 
strug porabljenih ogromno sredstev.
Veliko smo že naredili, vendar bi izpostavil še tri 
najbolj pereče zadeve – zagotoviti javni vodovod 
vsakemu gospodinjstvu, ureditev kanalizacije in 

Krajevne skupnosti
MilojkA B. koMpRejKaj pesti 

krajevne 
skupnosti?

dostop do optične povezave. Vendar so to stvari, 
ki prinašajo velike stroške, glede poznejše upo-
rabe. Sem pa vesel, da se bodo lahko z odkupom 
zemljišča pri domu krajanov širile rekreacijsko
-športne dejavnosti. Tudi z ureditvijo in posodo-
bitvijo javnih poti se trudimo in zaenkrat gre po 
načrtu. Vseh teh projektov ne bi uresničili brez 
dobrega sodelovanja z Občino Šoštanj, županom, 
podžupanom, občinsko upravo in s pomočjo sve-
tnikov ter velikega razumevanja samih krajanov.
Trudim se, kolikor se le da. Želim zadovoljiti vse 
krajane Raven, čeprav vem, da je to skoraj nemo-
goče. Vem pa, da sem v teh letih delal pošteno in 
za dobro kogarkoli v naši krajevni skupnosti. Bil 
sem na pravi poti. Prava pot je takrat, ko stvari 
niso lahke, kajti vse, kar obrodi sadove, ne pri-
de zlahka. Naša krajevna skupnost je v zadnjem 
času najbolj prepoznavna po domu krajanov – 
Reks, kjer se lahko družijo domačini in tudi ljudje 
iz drugih krajev. Iz preteklosti so znani dvorec 
Gutenbuchel, razvaline gradu Forhtenek in obe-
ležja iz druge svetovne vojne. Kraj je znan tudi po 
gostoljubnosti krajank in krajanov.
Ostali člani sveta KS  Ravne: podpredsednik 
Jože Goršek, tajnica Maja Meh, Jože Krt, Franc 
Rotnik, Simon Lenko, Boštjan Obšteter.
V kraju delujejo: Kulturno umetniško društvo 
Ravne, Športno društvo Ravne, Društvo upoko-
jencev Ravne, Društvo prijateljev mladine Ravne, 
Turistično društvo Pristava, pododbora Rdeči križ 
Ravne in Združenje borcev za vrednote NOB Rav-
ne. Svet KS in vsa društva v kraju zelo dobro so-
delujejo. Delamo z roke v roko in tako naj ostane. 
Za konec bi rad povedal samo še nekaj, kar me 
vodi skozi življenje. Z denarjem se ne da kupiti 
vsega, kar te osrečuje. Prav tako je težko najti 
poštenega prijatelja, še težje ga lahko kupiš. Dom 
je kraj, kamor se lahko vrneš in greš. Družina pa 
so ljudje, ki nas imajo radi ne glede na vse. Dra-
gi krajani! Imeti dom in družino je edino resnič-
no in trajno bogastvo. Živeti v mestu je po svoje 
veliko lažje kot tukaj na deželi. V mestu imaš pri 
roki praktično vse. Tukaj v Ravnah so želje veliko 
manjše. Varno in lepo vzdrževana ceste, voda, ka-
nalizacija ... Vsak si želi zase vse to, sredstev pa ni 
dovolj za vse. Nekateri ljudje si še vedno mislijo, 
da bi to morali imeti, dokler ni treba pričeti delati 
in prevzeti odgovornosti zase in okolico. Tudi sam 
nimam vsega tega. Sem pa vesel, da živim na vasi 
in sem Ravenčan. Tu čutim zemljo pod nogami, 
gozdovi pa mi napajajo pljuča in čistijo misli. Moj 
dom je tu v Ravnah in rad ga imam.

Matej SKORNŠEK – predsednik KS SKORNO
-FLORJAN
Predsednik krajevne skupnosti sem prvi mandat, 
po poklicu sem univ. dipl. inženir strojništva.
V svet KS Skorno-Florjan sem vključen že tri 
mandate. Seveda mi je bil izziv sprejeti funkcijo 
predsednika. Moja želja je bila in je še, da skupaj 
s svetom uspemo urediti stvari, da bo krajanom 
v naši KS lepše. Skupaj lahko postorimo najnuj-
nejše stvari, glede na finančni proračun KS. S 
trenutnim svetom delujemo kot ekipa in se za 
spremembe in tekoče delo usklajujemo korektno 
preko rednih sej. Vsekakor je treba prisluhniti 
željam krajanom, saj so vezni člen KS in opažajo 
težave in potrebe. Želje je treba seveda na sejah 
predebatirati in jih ovrednotiti prioritetno, kakšno 
pa tudi zavreči. 
V krajevni skupnosti Skorno-Florjan imamo Dom 
krajanov Skorno-Florjan, Dom krajanov Skorno, 
cerkev sv. Antona, cerkev sv. Mihaela, obeležje 
NOB.
Ob prevzemu mandata je bila moja prioriteta in 
hkrati prioriteta vseh dokončanje novega doma 
KS Skorno, urejanje in obnova krajevnih cest, ki 
so močno dotrajane, zadovoljstvo krajanov, po-
vezovanje krajanov med Skorlani in Florjančani. 
V krajevni skupnosti je trenutno veliko vprašanj 
glede prihodnosti kanalizacije, saj na tem podro-
čju še ni nobene usmeritve in realizacije. Težave 
so tudi z ekološki otoki, pri nepravilnem odlaga-
nju smeti. Potrebna bi bila pogostejša frekvenca 
odvažanja smeti. Na določenih objektih na cestah 
so potrebne celovite obnove: mostovi, propusti, 
ograje, prometni znaki, talne označbe. 
Pri realizaciji planov, ki si jih zastavimo za teko-
če leto, moram reči, da jih uspešno realiziramo v 
okviru planiranih sredstev. V kolikor nam zaradi 
slabše zime uspe privarčevati sredstva, jih name-
nimo v dodatno asfaltiranje krajevnih cest, kjer je 
to najbolj potrebno, in je uresničitev ciljev ob kon-
cu leta večja kot planirana. Ne smemo pozabiti na 
delujoča društva v KS, ki so velikokrat tudi pove-
zovalni člen določenih aktivnosti, ki jih prireja KS. 
Poleg tega imajo v svojem letnem planu veliko 
aktivnosti, ki povezujejo krajane na delovnih ak-
cijah pri urejanju kraja in druženju v domovih KS. 
Naš kraj je vsekakor prepoznaven po lepih 
ustanovah (domovih krajanov in dveh čudovitih 
cerkvah), ki so zelo obiskane. Včasih je bila zelo 
obiskana tudi Rotovnikova jama. Kraj prepletajo 
razne pohodne poti, ki prečkajo našo KS (Martino-
va pot, Skornska pot). Veliko aktivnosti, ki jih pri-
rejajo društva (ohranjanje starih ljudskih običajev, 
športnih aktivnosti, delavnice …), je prepoznanih 
tudi preko medijev. V kraju je veliko uspešno de-
lujočih društev:  Turistično društvo Skorno in sek-
ciji društva MePZ Skorno ter športna sekcija TD 
Skorno, ŠKD Mačji kamen, DPM Skorno-Florjan, 
ŠD Pohrasnik, Odbor RK Skorno-Florjan, Krajevna 
organizacija združenja borcev NOB Skorno-Flor-
jan, Društvo upokojencev Skorno-Florjan. Člani 
sveta krajevne skupnosti so še: Matic Mežnar, 
Janko Lesnik, Franc Skornšek, Franc Kurnik, 
Roman Ledinek in Rok Ostervuh.
V času epidemije smo morali zapreti vrata in ak-
tivnosti v obeh domovih krajanov. Določene aktiv-
nosti smo lahko kljub epidemiji vseeno izvedli po 
zastavljenem planu. Nekatere pa smo bili primo-
rani tudi prestaviti oz. počakati z njimi. 

Alojz HRIBERŠEK – predsednik KS BELE VODE
Predsednik sem drugič, čeprav ne zaporedoma. 
Ukvarjam se z dopolnilno dejavnostjo.
Za kandidaturo sem se odločil na prigovarjanje 
prijateljev, predvsem zaradi razvoja kraja. Ker 
sem že bil predsednik, so me k temu vodile tudi 
pretekle izkušnje. Te so bile z delom v kraju in 
krajani dobre. Ker so tudi volitve kazale, da mi 
ljudje zaupajo, saj sem dobil veliko glasov, sem 
seveda prevzel funkcijo. Poleg tega živim v Belih 
Vodah vse življenje in dobro poznam potrebe kra-
ja. Tukaj imam družino in mi ni vseeno, v kakšnem 
kraju bodo živeli moji potomci. In seveda potomci 
mojih sokrajanov.
V Belih Vodah je bila podružnična šola, ki je žal že 
vsaj petnajst let ni. Žal so se takrat nekateri od-
ločili, da bodo njihovi otroci obiskovali osnovno 
šolo v Šoštanju in je potem »zmanjkalo« otrok za 
vpis. Je pa res, da so sedaj urejeni šolski prevozi, 
tako da je varna pot v šolo našim šolarjem zago-
tovljena. Šolska zgradba služi sedaj kot dom kra-
janov. Mnogi krajani so jo pomagali graditi, zato 
se mi zdi še toliko bolj pomembno, da jo vzdržu-
jemo, ne pa da bi jo podrli in postavili novo. Ima-
mo tudi lepo igrišče, kjer se krajani radi družimo, 
imamo romarsko cerkev sv. Križa in farno cerkev 
sv. Andreja, kjer so maše ob petkih in nedeljah. 
Imamo tudi lep planinski dom pod Smrekovcem.
Kot že rečeno, obnavljamo dom krajanov, delamo 
na tem, da se zamenjajo vsa okna in vhodna vrata, 
drugo leto bomo menjali streho in potem računa-
mo tudi na obnovo fasade. Par kmetij nima vode, 
kadar je suša, zato smo dali pobudo na Občino za 
rešitev tega velikega problema. Poleg tega veliko 
vlagamo v obnovo cest, ki je vedno potrebna. Ni 
dovolj, da se cesta samo zgradi, ampak jo je treba 
vzdrževati, zato krajani veliko postorimo tudi na 
tem področju. Bele Vode so strmo naselje. Letos 
nameravamo sanirati javno pot od Požganeta do 
Rezoničnika, kolikor bo sredstev.
Nekaj problemov sem že navedel, vodovod na Vi-
sočkem vrhu pa ceste, največji problem pa vidim 
v smeteh pri cerkvi sv. Andreja. Tam je ekološki 
otok in tam se odlaga vsepovprek. Radi bi, da bi 
bil nad ekološkim otokom kakšen videonadzor. 
Odpadke odvažajo vsak tretji teden, velikokrat 
grem večer pred odvozom sortirat odpadke, da 
jih naslednji dan vsaj večino odpeljejo. Apeliram 
na ljudi, krajane in tudi tiste, ki jih odlagajo mi-
mogrede, da se zavedajo pomena čistega kraja. 
Ne vem, če bi bili zadovoljni, če bi jim kdo vse to 
stresel na domači prag. 
Naš kraj je hribovit, a z idiličnim razgledom in 
naravo. Nekoč je bila cerkev sv. Križa romarska 
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cerkev, ki je privabljala vernike in tudi pohodnike 
od blizu in daleč. Celo z vlaki so se pripeljali do 
Šoštanja in potem peš naprej. Zdaj so drugačni 
časi, a cerkev je s svojo lego in arhitekturo še 
vedno zelo priljubljena in poznana. Ima lepo in 
bogato zgodovino. Tudi Smrekovec, najvišji vrh v 
občini Šoštanj, nam je v ponos, in tudi Mornova 
zijalka, o kateri kroži vrsto zgodb o Žal ženah, je 
zelo zanimiva destinacija. Pred leti smo skupaj z 
nekaterimi društvi temeljito utrdili vhod, najbrž bo 
spet treba kaj postoriti tudi tam. V kraju smo tudi 
zelo prijazni in gostoljubni ljudje, poleg kmečke-
ga turizma in dveh gostiln s priznano kulinariko se 
bo obiskovalec lahko odžejal mimogrede, kar na 
kakšni domačiji. 
Tudi z društvi krajevna skupnost deluje z roko v 
roki. Društvo Vulkan, ki je zelo prepoznavno druš-
tvo v občini, ima sedež v bivši šoli, tam domujejo 
tudi Veterani vojne za Slovenijo, vsi skupaj pa 
urejujejo tudi okolico šole, ko je to potrebno. 
Svet krajevne skupnosti Bele Vode je petčlanski, 
poleg mene so člani še: Peter Kotnik, Marija 
Dermol, Tone Urbanc in Katja Ramšak.
Za konec naj dodam, da sem ponosen na svoj do-
mači kraj, da se zahvaljujem županu, podžupanu 
in upravi Občine Šoštanj za dobro sodelovanje ter 
skupno delo, ki prinaša našim ljudem potrebne 
dobrine. Ker je letos občinska čistilna akcija od-
padla zaradi razmer, ki jih je prinesla epidemija, 
smo krajani deloma že poskrbeli za smeti in za 
urejenost kraja. Povabljeni v Bele Vode. 

Janko JAN – predsednik KS GABERKE
Po izobrazbi sem univerzitetni diplomirani inženir 
elektrotehnike, zaposlen sem kot projektant v 
podjetju HERMI, d. o. o. Predsednik KS sem prvi 
mandat. 
Za svet KS Gaberke sem kandidiral prvič in nepri-
čakovano prejel največ glasov.
Po prvem sestanku članov sveta KS sem se na 
podlagi dogovora, da mi bodo tudi drugi člani 
sveta KS stali ob strani in mi pomagali, odločil, da 
v tem mandatu vendarle prevzamem vodenje KS 
Gaberke.
V Gaberkah imamo Vrtec Šoštanj – enota Mojca, 
ki ga obiskuje dobrih 50 otrok.
V lanskem letu je svet KS Gaberke sprejel odloči-
tev, da je začasno odstopil prostor večnamenske 
dvorane za potrebe vrtca. V dvorani sta se uredili 
še dve dodatni igralnici in tako smo vsem otokom, 
ki so bili vpisani v vrtec, omogočili, da vrtec ne-
moteno obiskujejo v Gaberkah. V kraju imamo še 
gasilski dom in cerkev sv. Urha.

Ko sem prevzel vodenje, smo si skupaj s člani za-
dali kar precej nalog. Naj jih naštejem.  Ureditev 
projektne dokumentacije za razširitev doma kra-
janov, da bodo vsa društva in organizacije dobila 
prostore za svoje delovanje. Pred ureditvijo igral-
nic v prostorih dvorane KS so društva in organiza-
cije v kraju v prostorih dvorane že izvajala svoje 
aktivnosti. Ob tem so med prioritetami vzdrževa-
nje in izgradnja krajevnih cest, pomoč družinam 
novorojenčkov, skrb za red in čistočo v kraju ter 
vzdrževanje javne razsvetljave.
Velik problem predstavlja pomanjkanje prosto-
rov za delovanje društev in organizacij v kraju. 
To problematiko začasno rešujemo tako, da smo 
društvom in organizacijam v kraju za potrebe svo-
jega delovanja omogočili uporabo prostorov KS 
Gaberke.
»Problem« je tudi kanalizacija Velunja – na tem 
delu kanalizacijsko omrežje še ni zgrajeno. Želi-
mo, da bi se kanalizacijsko omrežje dogradilo in 
bi se nanj lahko priključili objekti, ki slednjega še 
nimajo urejenega.
Trudili se bomo, da najdemo rešitev. V sodelova-
nju z Občino Šoštanj in sosednjo KS Ravne smo 
v lanskem letu uredili 250 m ceste na Pristavo, 
v kratkem bomo v sodelovanju z Občino Šoštanj 
uredili meteorno kanalizacijo pri stanovanjski hiši 
Kričej. V letošnjem letu naj bi se uredila projek-
tna rešitev povečanja doma krajanov v Gaberkah, 
kjer bi s posegom prostore KS Gaberke in pro-
store za delovanja društev in organizacij v kraju 
fizično ločili od vrtca. Nova dvorana in zgoraj na-
vedeni prostori bi tako dobili svoj ločen vhod.
Vesel sem da lahko rečem, da je naša krajevna 
skupnost znana po složnosti in dobrem sodelova-
nju društev, organizacij in ljudi v kraju. Imamo kar 
precej društev, katerih delovanje gradi kraj. PGD 
Gaberke, Kulturnica Gaberke, Društvo invalidov, 
Rdeči križ pododbor Gaberke, ŠD Gaberke, Pla-
ninska sekcija Gaberke. Kot rečeno, je sodelova-
nje na visokem nivoju.
Imamo sedemčlanski Svet KS. Poleg mene delu-
jejo v njem podpredsednik Tomaž Slamek, Lea 
Hrastnik (tajnica), Janko Zelcer, Boris Plam-
berger, Branko Spital in Drago Rezman. Dobro 
sodelujemo in upam, da bomo tako tudi naprej.

Urška KURNIK – predsednica KS ŠOŠTANJ
Po izobrazbi sem dipl. org. manag., delam pa kot 
direktorica poslovne enote Velenje podjetja Habit 
d. o. o.
Listi Borisa Goličnika sem se pridružila pred 
dobrimi 6 leti. Zakaj? Ker sem enostavno v nje-
ni sredini našla svoj prostor razvoja, se počutila 

zaželeno, koristno in ker sem srečala ljudi z is-
timi, širokimi pogledi v prihodnost. Neobreme-
njenimi s preteklostjo in verskimi, političnimi in 
še ne vem kakšnimi prepričanji. Smo zagovorniki 
dobrih idej, poštenega in transparentnega dela. 
Čeprav smo že prejšnji mandat naredili korake v 
prave smeri, bili z njimi zadovoljni, še nismo us-
peli narediti vsega … Nekako se je pokazala želja 
oziroma volja za delo še v enem mandatu. Pred-
vsem pa tudi zaradi tega, ker se mi zdi, da je prav, 
da na lokalni ravni ljudje sodelujejo pri projektih 
in se ne delijo na rumene, zelene, modre, rdeče, 
črne in bele. Enostavno sem mnenja, da politika 
na lokalni ravni ne sme imeti teže moči, prevlade, 
ampak mora veljati načelo: »vsi za enega, eden 
za vse.« Čutiti se mora homogenost, enotnost 
nastopanja in utrip prisotnosti željnih, sodelujočih 
ljudi iz našega okolja.
Naštela bom nekaj zadev, ki obdajajo in polnijo 
našo krajevno skupnost in mesto Šoštanj. Osnov-
na šola Karla Destovnika - Kajuha, Mestni stadi-
on (pod vilo Široko), Mestna cerkev sv. Mohorja 
in Fortunata, Muzej usnjarstva, Vila Široko, Vila 
Mayer, Kajuhov dom, Glasbena šola, Dom kulture, 
Družmirsko jezero, Tresimirjev park, Pusti grad, 
Mestna galerija …
V krajevni skupnosti smo že in bomo še zavzeli 
stališče v zvezi s Sosežigom odpadkov in dogaja-
nja okoli tega. Še vedno čakamo nekatere odgo-
vore in dokazila. Opozarjali bomo z letnimi ogledi 
mesta (zavzemali se bomo za urejenost), kaj je 
treba postoriti, in skrbeli za Tresimirjev otroški 
park ter tržnico. Še vedno ostaja želja po »pokri-
tju« naše tržnice in ureditvi ogrevanja znotraj nje. 
Oživitev in morebitna drugačna ureditev tržnice z 
različnimi vsebinami, skupaj z Občino izvesti npr. 
projekt »Tržnica živi«.
Za tovrstne zadeve so bila še pred leti namenjena 
sredstva, ki smo jih prejemali iz naslova odško-
dnin s strani TEŠ in ker teh sredstev ni več, se 
bomo aktivno prizadevali za pridobitev teh nazaj 
– oziroma pridobitev sredstev za izvedbo dotičnih 
projektov. KS se želi in se mora aktivno vključiti 
v vse projekte in investicije, ki se izvajajo ali pa 
se bodo v tem mandatu izvajale v KS Šoštanj 
(izgradnja nove avtobusne postaje, izgradnja ob-
voznice, turistično-rekreacijska oživitev jezera, 
ureditev krožišča pri TEŠ, ekoloških otokov ...). 
Radi bi opozorili, da nas v tem mandatu čaka tudi 
110-letnica mestnih pravic oz. 110-letnica mesta 
Šoštanja (2021). 
Verjamemo, da bomo skupaj pripravili veliko pra-
znovanje z različnimi aktivnostmi, kot se pač za 
takšno obletnico spodobi. Nenazadnje se bomo 
zavzeli še za več sredstev tako za KS Šoštanj 
kot tudi za vse ostale KS (povečanje postavke za 
izplačilo sejnin, dvig postavk za samo delovanje). 
V letu 2020 imamo v KS Šoštanj željo po izvaja-
nju projektov, ki bodo v skladu z zmožnostmi (fi-
nančnimi) in bodo nadaljevali tradicijo ohranjanja 
»življenja v samem mestu«. Med njimi so: obnova 
igral in ostalega inventarja v Tresimirjevem parku 
(skupaj z Občino), srečanje krajanov KS Šoštanj 
oz. po potrebi zbor krajanov, srečanje vseh sve-
tov KS (spoznavanje problematike posameznih 
KS in ohranjanje vezi za skupno delo ter prido-
bitev sredstev iz naslova »odškodnin«), prireditev 
ob prazniku KS Šoštanj bi lahko združili s prazni-
kom luči (pohod po Trški poti, golažijada, zabava) 
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in naredili eno večjo prireditev npr. šoštanjska 
noč, pohod z baklami na Pusti grad (za otroke) 
in pravljica ali igra za otroke v Tržnici Šoštanj, 
silvestrovanje na prostem (Trg svobode) pa tudi 
ostalih prireditev v sodelovanju z Občino Šoštanj 
(veseli december v Šoštanju).
Žal veliko projektov zaradi epidemije, ki nas je 
doletela letos, ne bo izvedljivo. Bomo pa stremeli 
k temu, da se uresničijo takoj, ko se bodo lahko.
Glede na to, da je naša krajevna skupnost lokacij-
sko  sredi mesta, smo vpeti v veliko neprijetnih si-
tuacij, ki se odvijajo okrog naše Termoelektrarne 
Šoštanj in našega jezera, kjer je in bo posredno 
vedno vpleten še Premogovnik Velenje – oziro-
ma skupina HSE. Vezano na vse te zadeve, smo 
se v preteklosti vedno oglasili (organizirali, bili 
pobudniki: izredne seja, srečanja krajanov …). 
Naša skupnost je prepoznavna po znamenitostih, 
zgodovini, ki si jih/jo lahko ogledati vsakodnevno. 
Smo pa tudi prepoznani po organizaciji dogodkov, 
ki so oživeli naše mesto, našo krajevno skupnost. 
Naša naloga ob začetku mandata je bila nekako 
vrniti mestu življenje, združiti ljudi in jim povrni-
ti dobro voljo. Po navadi smo s strani opazovali 
naše sosednje krajevne skupnosti, kako pri njih 
društva oživljajo kraj znova in znova. Nasmehi, 
druženja, vse to imajo. In vprašali smo se: »Zakaj 
tega ne bi mogli vpeljati v mesto?« Izziv sprejet. 
Vesela sem, da smo kljub nekaterim negativno 
izgovorjenim povedim, stavkom dokazali, da si 
tudi Šoštanj želi silvestrovanja in ga je pri minus 
20 stopinjah pred 4 leti tudi pričelo. Bilo je veselo 
in iz leta v leto je še bolj, kar z vašim množičnim 
obiskom tudi potrjujete.
Ker smo želeli povezovanja vseh generacij, smo 
pripravili tudi pestre dogodke za otroke, starejše 
generacije in nas nekje vmes.
Ob tem naj povem, da smo v zadnjih letih darovali 
za mesto ogromno ur prostovoljnega dela in na-
šega prostega časa. Zato si tudi močno želimo, da 
se naša zastavljena zgodba nadaljuje v prihodnje. 
V naši krajevni skupnosti je veliko društev: turi-
stično – TOD Šoštanj, ki je znano po organizaciji 
pustnega karnevala, adventa, Miklavža …), potem 
so tu športna društva, taborniki – rod Pusti grad, 
ki so zelo aktivni, Društvo upokojencev s svojimi 
aktivnostmi, Šola zdravja ter društva, ki se ukvar-
jajo še z drugimi različnimi aktivnostmi. Nekaj 
društev je res zelo aktivnih, ostala morda malo 
manj. Seveda je vse povezano s finančnimi sred-
stvi, ki jih je v zadnjih letih vsekakor vedno manj. 
Največkrat nas sodelovanje povezuje s člani ga-
silskega društva PGD Šoštanj – mesto, ki nam za-
res vedno priskočijo »na pomoč« in nam nesebič-
no pomagajo pri uresničevanju naših projektov. 
Sedanji sestav našega sveta je zopet zelo pisan, 
če lahko temu tako rečemo, tudi generacijsko 
smo raznoliki – od upokojenca do študenta in še 
nekaj vmes …, kar se mi zdi dobro za samo de-
lovanje, sodelovanje. Modrost in nasveti starejših 
ter vihravost in zagon mlajših je dobitna kombina-
cija za uresničitev zastavljenih ciljev. Kot je dejal 
prijatelj: »Mlajšim priložnost, starejše pa je treba 
spoštovati in se od njih česa naučiti.«
Člani sestava KS Šoštanj v tem mandatu so poleg 
mene še: Marjan Stvarnik, Maša Stropnik, Boris 
Goličnik, Janja Burkelc, Simona Makari in Žiga 
Krajnc. 
Moj vsakdan je namenjen delu z ljudmi in za ljudi 

in v tej vlogi se znajdem najbolje. Že kot študent-
ka sem vedno počela stvari, pri katerih so me 
obkrožali ljudje, delala sem različna dela (gostin-
stvo, komerciala, kadrovska, EU razpisi …). Vsako 
delo, ki sem ga opravljala, mi je bilo zanimivo, 
dinamično in vsakega posebej sem spoštovala. 
Še vedno je moje mnenje, da si tudi malo mlajša 
generacija zaslužimo priložnost, da pomagamo 
ustvariti boljši jutri in da skupaj tlakujemo pot za 
lepšo in še boljšo prihodnost naše občine (tukaj 
mislim za vse krajevne skupnosti in mesto samo). 
Predvsem pa, da si izborimo, kar nam pripada … 
in da se že konča to sprenevedanje za nazaj in 
manipuliranje s prihodnostjo (obljubami, za kate-
re že sedaj vemo, da bodo ostale neizpolnjene).
V času epidemije smo poskrbeli za zaščitne ma-
ske v vsakem gospodinjstvu, da so prišle do vseh 
naših krajanov in krajank skupaj z dopisom in le-
pimi željami z naše strani. 
Nismo pa imeli posebnih sestankov in uspeli izpe-
ljali kakšne aktivnosti, ki jo v drugačnih okolišči-
nah zagotovo bi (srečanje krajanov, čistilna akcija 
v parku …).  
Tresimirjev park je bil v tem času res »zapuščen s 
strani otrok«, ker je moral žal biti zaradi epidemi-
je zaprt … vsekakor pa ni bila opuščena ureditev 
tega (redno opravljene košnje, nasutje sekancev, 
ureditev nekaterih igral, čiščenje sanitarij …), prav 
tako lahko rečemo podobno za Tržnico, ki pa je 
v tem času že dobila dovoljenje za obratovanje 
in so ponudniki že z veseljem prinesli na prodaj 
svoje domače dobrote.
»V življenju sem vedno storila nekaj, na kar 
nisem bila povsem pripravljena. Mislim, da na 
ta način rastemo. Ko pride tisti trenutek, ko si 
rečete: 'Vau, nisem čisto prepričana, če sem to 
sposobna narediti' in potem to storiš in veš, da 
si naredila korak naprej v življenju.« (Marissa 
Mayer, izvršna direktorica Yahooja)

Peter RADOJA – predsednik KS LOKOVICA 
Funkcijo predsednika sem opravljal tudi že v enem 
od prejšnjih mandatov. Trenutno sem »pripravnik« 
za upokojitev, prej pa sem delal kot elektrikar v 
TEŠ. 
Lokovica je ena večjih krajevnih skupnosti v občini 
Šoštanj in je zelo razgibana. Zatorej je tudi infra-
struktura zelo razvejana. Seveda smo tudi mi bili 
v preteklosti deležni pridobitev nekaterih nujnih 
dobrin, kot so: vodovod, kanalizacija, čistilne na-
prave … Še vedno pa imamo veliko kilometrov ma-
kadamskih cest, težav s prometno ureditvijo, ob 

tako imenovani šaleški magistrali. Smo eno od naj-
bolj plazovitih območij, tarejo pa nas tudi težave s 
poplavami. Vse to je bilo vodilo, da poskušam kot 
kandidat za člana KS pomagati po svojih močeh. 
Lokovica nekako zaostaja glede javnih ustanov v 
kraju, saj jih v našem okolju nimamo veliko. V kraju 
je dom, ki služi gasilcem in krajanom pri druženju. 
Ob domu sta urejeno igrišče in prostor, kjer se do-
gajajo različne aktivnosti. Še nekaj športnih objek-
tov, predvsem igrišč je v kraju, ki služijo krajanom 
za kvalitetno preživljanje prostega časa. Mislim, da 
smo tudi edina krajevna skupnost, ki nima cerkve. 
Vendar pa smo dobro povezani s centrom občine, 
ki je v Šoštanju in nam je dokaj blizu. Cilji ob izvo-
litvi za predsednika so bili zadani s skupnim načr-
tovanjem ostalih članov sveta. Prednjačijo posodo-
bitve makadamskih cest, urejanje meteornih voda, 
pločnikov in pešpoti ter ureditev igrišč za športne 
in prostočasne aktivnosti. 
Trenutno imamo največ težav z gostoto prometa 
ob izgradnji opornega zidu pod Ocepkom. Promet 
po vpadnicah se je drastično povečal, tako da je 
ogrožena celo varnost naših krajanov. 
Stalnica so tudi plazovi, ki jih kar nekako ne more-
mo ustaviti, hkrati pa iščemo rešitve na poplavnem 
območju Lokovice, ki pa se zaradi kompleksnosti 
lastništev nekako umikajo. Največji problem je kot 
povsod pomankanje sredstev za ureditev tistih 
stvari, ki so nedokončane in si jih želimo dokončati 
ali nadoknaditi.
V Lokovici smo poznani po kmetovanju, ki je zelo 
razvito, pojavljajo se tudi oaze manjših podjetij. 
Dobro razvito je družabno življenju. Slovimo po 
znanju pri izdelovanju suhomesnatih in mlečnih 
izdelkov ter drugih dobrot. 
Društveno življenje je pri nas zelo pestro. Imamo 
dobro opremljeno gasilsko društvo, ki žanje rezul-
tate tudi na tekmovalnem področju, dobro delujejo 
društvo prijateljev mladine, Rdeči križ, Prosvetno 
in športno društvo, Odbor društva invalidov …
V svetu KS se trudimo finančno pomagati vsem 
naštetim in smatramo, da nam gre to dobro od rok. 
Dobro je tudi sodelovanje z Občino Šoštanj, vod-
stvom in upravo. Poleg predsednika, to je mene, 
mesta v svetu zasedajo še: Matej Krumpačnik, 
Simon Srebre, Janko Hriberšek, Marija Irman, 
Marko Jurič in Jolanda Sevčnikar. 
Lokovico vidimo v bodočnosti bolje prometno 
urejeno, opremljeno z optiko, ulično razsvetljavo, 
s kvalitetnimi cestami in razgibanim javnim življe-
njem. Hkrati pa jo vidimo čisto, brez smeti od vse-
povsod in morda nekoč turistično privlačno. 
V času epidemije so se dela upočasnila, niso pa 
obstala. V drugi polovici leta moramo to nadokna-
diti in to bomo tudi storili.

Urška Kurnik Foto osebni arhiv

Peter Radoja Foto osebni arhiv

Janko Jan Foto osebni arhiv
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Andrej PODVRATNIK – predsednik KS ŠENTVID
Stanujem na naslovu Šentvid pri Zavodnju 5. Moja 
izobrazba je elektrikar-energetik in sem zaposlen 
na Premogovniku Velenje.
Predsednik sem prvič, pred tem pa sem bil v dveh 
mandatih član sveta KS.
H kandidaturi me je nagovorilo predvsem to, da se 
KS Šentvid ohrani kot samostojna KS. Moja vizija 
je, da bi naredili kraj, prijazen krajanom, predvsem 
mladim, da ga ne bi zapuščali, ker je od centra kar 
precej oddaljen.
V naši KS nimamo javnih ustanov, imamo samo 
planinski dom, Andrejev dom na Slemenu in cer-
kev sv. Vida. Svoje moči smo uprli v to, da bi se 
v KS uredilo čim več krajevnih in občinskih cest, 
zaradi samega vzdrževanja in varnosti prometa, da 
bi se zagotovila mladim lepša prihodnost, da ne bi 
zapuščali kraja, se trudimo zagotoviti internet, os-
krbo z vodo in zagotovitev prostorov za delovanje 
KS in druženje.
Rešitev vseh teh problemov vidimo v dialogu med 
krajani in odločnim pristopom Občine k tem pro-
blemom. 
Naša KS je prepoznavna po tem, da smo naj-
manjša KS po prebivalcih v občini, da smo najbolj 
odmaknjeni od centra od vseh KS, vendar smo 
turistično zanimivi, kar se čuti tudi po obisku tu-
ristov (kolesarji, pohodniki …). V zadnjem obdobju 
nam gostota turistov in velika frekvenca prometa 
(predvsem motorji na gozdnih vlakah in smeti, ki 
jih turisti puščajo za sabo) delajo težave in stroške.
Aktivnih društev nimamo veliko, razen Razvojno 
turistično društvo RAZTOK, katerega predsednik je 
Milan Kretič, s katerim ocenjujemo, da kar dobro 
sodelujemo.
Mogoče je naše poročilo skromno, a ocenjujemo, 
da korektno opravljamo svoje delo, ki nam je bilo 
zaupano s strani krajanov. Spoštujemo zgodovino 
našega kraja, ki je tudi zaradi oddaljenosti od cen-
tra prikrajšan za mnoge dobrine, ki so nekje drugje 
same po sebi umevne. A kaj bi bilo brez raznoliko-
sti na tem svetu? Zato se s tem ne obremenjujemo, 
želimo si dobrega sodelovanja znotraj naše lepe 
krajevne skupnosti in tudi sodelovanja z drugimi 
skupnostmi in Občino. 
Ostali člani KS so: podpredsednica Darinka Jaz-
bec, Andrej Šumah, Flanc Žlebnik in Rajko Vi-
denšek.
V času epidemije smo delovali po smernicah vlade 
RS in NIJZ.

Petra LIPIČNIK – predsednica KS TOPOLŠICA
Krajevno skupnost vodim drugi mandat, po poklicu 
sem gimnazijska maturantka, administratorka.
V prvem mandatu me je h kandidaturi nagovoril 
podžupan Občine Šoštanj gospod Viktor Drev, ki je 
v mojih aktivnostih v TD Topolšica Podeželje videl 
potencial za vodenje Krajevne skupnosti, za drugi 
mandat sem se odločila sama, saj se je v prvem iz-
kazalo, da smo skupaj z ostalimi člani Sveta KS do-
bro zastavili delovanje in je ostalo kar nekaj odprtih 
vprašanj in še nerešenih ciljev, ki jih želim dokončati. 
Prav tako so bile pomembne pobude samih krajanov, 
ki moje delo cenijo, me spodbujajo in mi zaupajo vo-
denje KS.
Bolnišnica Topolšica, DEOS Center starejših – Zim-
zelen, Terme Topolšica,  OŠ KDK Šoštanj – POŠ To-
polšica, Vrtec Šoštanj – PE Urška Topolšica, Pošta, 
cerkev sv. Jakoba ...
Že v prvem mandatu je bil moj cilj boljše medsebojno 
sodelovanje z javnimi ustanovami in društvi v kraju in 
še marsikaj drugega. Sedaj cilje skupaj s člani sveta 
dopolnjujem. Želimo izboljšati komunikacijo in med-
sebojne odnose med krajani in KS. Naša naloga je 
tudi skrb za infrastrukturo v Topolšici, povezovanje 
turizma z življenjem kraja in organizacija proslave 
ob dnevu zmage 9. maja. Vsako leto jo organiziramo 
skupaj z Občino Šoštanj, MOV Velenje in Festivalom 
Velenje na državnem nivoju.
Najbolj pereči problemi v kraju so še vedno ceste. 
Imamo kar nekaj makadamskih cestišč, ki jih je treba 
redno vzdrževati. Želimo si, da bi lahko z asfaltom 
preplastili prav vse, vendar finančno tega nismo 
zmožni. Z dobrim sodelovanjem Občine Šoštanj se 
trudimo, da vsako leto pridobimo nekaj novega as-
falta in kanalizacije.
Za sedaj lahko rečem, da smo uresničili vse zastav-
ljene cilje, nekaj pa je seveda še takšnih, ki čakajo 
na realizacijo. Zelo ponosni smo na lanskoletni ve-
liki projekt preplastitve in razširitve odseka ceste 
Zager–Pirnat z novo ulično razsvetljavo, ki smo ga 
realizirali z veliko pomočjo Občine Šoštanj. Prav tako 
je Občina Šoštanj asfaltirala odsek Stropnik–Florjan 
in uredila kanalizacijo na področju Tajnik–Lambizer–
Hriberšek in Kolavter. V letu 2019 smo opravili tudi 
vzdrževalna dela na vseh makadamskih cestiščih. Na 
vse pridobljene izboljšave smo zelo ponosni in zanje 
hvaležni.
Letošnje leto smo začeli ambiciozno, z veliko zastav-
ljenih ciljev, ki nam jih je nekoliko skalila epidemija.
Naša KS je najbolj prepoznavna po izviru tople vode, 
ki je že od nekdaj narekoval razvoj kraja, podpisu 
delne kapitulacije – 9. 5. 1945, spominski sobi v 
Zdraviliškem parku, ki nas opominja na zelo po-
memben dogodek, dan zmage, ko se je vesela vest 
razširila po Sloveniji in svetu iz Topolšice, Termah 
Topolšica – v umirjenem okolju, v katerega se turisti 
zelo radi vračajo, Bolnišnici Topolšica, za katero smo 
se skupaj borili in z dobrim vodstvom pripoveduje 
uspešno že 100-letno zgodbo. Ponosni smo tudi na 
Zimzelen, ki ni samo center starejših, temveč tudi to-
pel dom za starejše s srčnim in ambicioznim osebjem 
v objemu narave.
V našem kraju je tudi Veterinarska bolnica Toplica – 
zelo dobro poznana veterinarska bolnišnica za male 
živali tako v Sloveniji kot tudi v tujini, iz katere priha-
jajo zdravi ljubljenčki in srečni njihovi lastniki. Cerkev 
sv. Jakoba – majhna, a vendar lepa in bogata cerkev 
s čudovitimi in redkimi zidnimi poslikavami in kipci, 
ki je bila prvič omenjena leta 1545, z orglami iz leta 

1872, pravi sakralni biser. Ne smemo pozabiti tudi na 
čudovito naravo – sama sem mnenja, da je Topolšica 
čudovita, neokrnjena in je pravi biser Šaleške doline.
Društev je v kraju kar nekaj: PGD Topolšica, TD Topol-
šica Podeželje, TD Topolšica, TD Lajše, taborniški rod 
Topli vrelec, Mladinsko društvo Topolšica, Društvo 
upokojencev Topolšica, Planinska sekcija Topolšica, 
Šaleški aeroklub, Šaleški jamarski klub Podlasica 
Topolšica, Športno društvo Lajše, Športno društvo 
Škulja Lajše, Balinarski klub Topolšica, Teniški klub 
Topolšica, Krajevna organizacija združenja borcev za 
vrednote NOB Topolšica.
Z vsemi se trudimo sodelovati, nekatera društva dos-
ti pripomorejo h kulturnemu in družabnemu utripu 
kraja. Nekatera skrbijo za ohranjanje starih običajev, 
druga za aktivno in pestro življenje. Vsa društva so-
delujejo na čistilni akciji v aprilu, ki je letos zaradi 
epidemije odpadla. Nekatera društva uporabljajo 
Dom krajanov za srečanja in rekreacijo, tako rekre-
acijsko dvorano kot tudi zgornjo dvorano.
Članov Sveta skupaj z mano je sedem: Matjaž Lihte-
neker, Herman Pergovnik, Jože Zagar, Irena Me-
nih, Janko Potočnik in Zalika Mikuž.
Zelo rada živim v Topolšici, mislim, da je čudovita, 
seveda pa se zavedam, kako pomembni so ljudje, ki 
tukaj živijo, saj kraju dajejo dušo. Vselej želim, da bi 
se krajani družili, da bi se med sabo povezovale raz-
lične generacije. Trudim se k boljšemu sodelovanju z 
društvi in pomembnimi ustanovami v kraju k lažjemu 
sobivanju.
Čas epidemije je zaustavil tudi naš kraj in življenje 
v njem. Hvaležna sem, da so v težkih časih v kraju 
nemoteno delovali trgovina, pošta, bolnišnica in 
center starejših, za kar se zahvaljujem zaposlenim. S 
skupnimi močmi posameznikov in Bolnišnice Topolši-
ca, Centra starejših Zimzelen nam je uspelo razdeliti 
pralne maske po vseh gospodinjstvih Topolšice in 
Lajš.
Pomladni meseci so v Topolšici polni najrazličnejših 
dogodkov, aktivnosti in akcij. Med njimi so največje 
proslava ob dnevu zmage, praznik Krajevne skup-
nosti in Metuljev dan. Na žalost so bile vse prireditve 
odpovedane, v počastitev dnevu zmage smo pred 
obeležjem žrtvam fašizma 8. maja položili štiri vence. 
V Zdraviliškem parku je TD Topolšica Podeželje 
skupaj s sponzorji pred desetimi leti postavila novo 
otroško igrišče, na otvoritev tega se je rodil Metuljev 
dan. Letošnji bi bil že deseti in tudi otroškemu igrišču 
se desetletje že pošteno pozna. Konec maja in zače-
tek junija bodo na otroškem igrišču potekala velika 
vzdrževalna dela, za katera bomo za pomoč prosili 
društva in ustanove, da bo v prihodnje, ko bodo otro-
ci spet lahko obiskali igrišče, to lepo in varno.  

Foto osebni arhiv Petra Lipičnik Foto osebni arhiv
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Knjiznica

KNJIŽNI SEJEM 
PONEDELJEK, 1. 6., 10.00–18.00     
Za vse ljubitelje starih knjig, sejem rabljenih knjig, ob upoštevanju zdravstvenih, strokovnih priporočil.

Da knjige ne bi romale na odpad, jim skušamo najti na sejmu nov dom, tako ohranimo dostojanstvo starim odsluženim knjigam, ki še vedno nosijo v sebi 
sporočilo za vsakogar, ki si bo vzel čas zanjo in njene porumenele liste.

Poleg podarjenih knjig prodajamo tudi knjige, ki so odslužile svojo nalogo v naši knjižnici, z namenom, da najdejo pot med ljudi in tako polepšajo dan stra-
stnim bralcem in zbirateljem.

Simbolična cena knjige je 1 €. 

RAZSTAVI
TADEJ GOLOB
JUNIJ 2020
Razstava nam bo skušala približati delo in delček življenja slovenskega pisatelja, alpinista in novinarja Tadeja Goloba. Mogoče se bo našla še kakšna malen-
kost, ki je o njem niste vedeli. Razstava bo spremljevalni dogodek projekta Noč knjige. 

Avtorica razstave je Stanka Ledinek, oblikovalec Peter Groznik - Peč.

POMLADI ROŽ'CE CVETO
Pomladi rož'ce cveto, pomladi ptice pojo, pomladi je najbolj lepo. Slike so ustvarjali otroci iz Vrtca Šoštanj, stari od 3 do 6 let.

Mestna knjižnica Šoštanj 
– junij 2020  

MARjetkA BlAtnik
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Revija za kultuRna
in dRuga vpRašanja
občine šoštanj in šiRše

Izdaja
Zavod za kulturo Šoštanj,
Trg svobode 12, 3325 Šoštanj,
zanj Kajetan Čop, direktor.
Izdajanje Lista finančno omogoča
Občina Šoštanj, zanjo Darko Menih,
župan.

Odgovorni urednik
Jože Volk 

Vodenje redakcije
mag. Milojka B. Komprej

Jezikovni pregled
Jože Volk

Oblikovanje, prelom strani
Media Center, Marko Gorjup s. p.

Tisk
Grafika Gracer d. o. o.

Naklada
600 izvodov

Kritične pripombe na vsebino ali obliko
Lista bodo dosegle svoj namen
le, če jih boste posredovali s kratkim
sporočilom na e-naslov 
list.revija@gmail.com.

Vse sodelavce prosimo, da prispevke
za LIST št. 6/2020 pošljete najkasneje
do 15. junija 2020 na elektronski
naslov list.revija@gmail.com.

Avtorica naslovnice Kulture – Tajda Lekše

K n j I Ž n I C a

Spoštovani bralke in bralci,

pozdravljeni spet v vaši knjižnici.

Knjižnica deluje po običajnem delovnem času, vendar z omejitvijo. 
Ponovno je omogočen prosti pristop knjižnih polic.

Omejitev:

Na voljo niso čitalniška mesta in uporaba 
računalnikov v knjižnici. 

Prosimo, da vaš običajni obisk v knjižnici skrajšate na nujno dolžino.

Zaposleni v knjižnici smo poskrbeli za ustrezne varnostne pogoje, 
prosimo pa tudi vas, da nam pomagate zmanjšati nevarnost okužbe 
na najnižjo možno stopnjo. 

Hvala lepa, vaše knjižničarke in knjižničarji.

Šoštanj, 22. maj 2020  


